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farby,  tapety, fototapety

akcesoria malarskie

kleje, lakiery, okleiNy
listwy dekoracyjNe
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Niałek wielki 60
64-200 wolsztyn

(kierunek przystań żeglarska)

tel: 68 384 0773 / hurtownia@izomet.pl

A okNa A drzwi A bramy
A parapety A rolety 

A roletki materiałowe 
A markizy A moskitiery 

A sterowaNie

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
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tel./fax: 61 813 56 14
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Nowy Tomyśl
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Sprzedam Dwutygodnik  ”Powiaty- Gminy”
Od 28 lat wydawany jest na terenie powiatów i gmin. Od Kargowej do Poznania oraz w Kościanie, Lesznie, Wolsztynie, Nowym  Tomyślu, Grodzisku Wlkp. Pniewach i innych miejscowościach Zachodniej Wlkp. 

Cena wywoławcza 30 tys. PLN
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Wizyta delegacji Gminy 
Nowy Tomyśl podczas ob-
chodów dożynek w partner-
skiej gminie Sulęcin.

Oprócz tradycyjnych cere-
monii dożynkowych, w pro-
gramie znalazły się również: 
koncert Orkiestry Dętej OSP 
z Grochowa, warsztaty ręko-
dzieła ludowego, występy ar-
tystyczne, zabawy dla dzieci 
oraz inne atrakcje przygoto-
wane przez lokalną społecz-
ność.

Od 2005 roku społeczności 
Nowego Tomyśla i Sulęcina 
prowadzą aktywną współ-
pracę, która owocuje wymia-
ną doświadczeń pomiędzy 
władzami obu gmin, wza-
jemnym poznaniem miesz-
kańców, aktywnym udziałem 
w życiu kulturalnym. 

Kilka dni temu do Sulęcina 
zawitała wycieczka naszych 
studentów z Uniwersytetu III 
Wieku pod przewodnictwem 
jego Prezesa p. Ryszarda Tra-
twala.

Przedszkole w Glinnie to nie-
wątpliwie największa inwe-
stycja oświatowa w gminie  
Nowy Tomyśl w ostatnich 
latach. Obiekt ma pomieścić 
325 dzieci (13 oddziałów). 
Jego kubatura to według pro-
jektu ponad 9 tys. m3. 

W budynku znajdzie się sie-
dem sal dla dzieci w wieku od 
3 do 4 lat i sześć sal dla dzieci  
w wieku od 5 do 6 lat. Każdy 
z oddziałów będzie przezna-
czony dla 25 najmłodszych 
mieszkańców gminy. Do ich 
dyspozycji będą nie tylko 
dobrze wyposażone sale, ale 
i szatnie, nowoczesne łazien-
ki, winda i zewnętrzne strefy 
zabaw.   

Inwestorem i zleceniodaw-
cą budowy jest Gmina Nowy 
Tomyśl, która przeznaczyła 
w swoim budżecie na reali-
zację tego zadania kwotę pra-
wie 10 mln zł.

Wykonawcą inwestycji jest 
Firma Pana Mateusza Cału-
sa – Budownictwo M. CAŁUS 
Sp. z o.o. Spółka Komandyto-
wa z Borui Nowej. Autorem 
projektu jest mgr inż. arch. 
Monika Jasińska Archenika 
Sp. z o.o. z Poznania.

Dnia 23 sierpnia br., w Urzę-
dzie Miejskim odbyło się 
spotkanie Włodzimierza 
Hibnera -  Burmistrza No-
wego Tomyśla z przedsta-
wicielami Stowarzyszenia 
MANKO: p. Łukaszem Sal-
warowskim - Prezesem Za-
rządu oraz p. dr. Markiem 
Pilch – Ambasadorem „Głosu 

Seniora”. Tematem rozmów 
było omówienie warunków 
i korzyści wynikających  
z przystąpienia gminy do 

programu „Gmina Przyjazna 
Seniorom”.

Każdy samorząd  może 
dołączyć do Programu Ogól-

nopolska Karta Seniora 
i otrzymać certyfikat Gminy 
Przyjaznej Seniorom. Celem 
Programu jest aktywizacja 

seniorów oraz edukacja osób 
60+ z zakresu ekonomii, bez-
pieczeństwa czy nowych me-
diów.

W Borui Kościelnej na ul. Łąkowej wybudowano 16 drogowych 
energooszczędnych lamp LED na odcinku ponad 600 m. 
Wykonawca robót: LIGHT ON Krzysztof Bogumił Pilarczyk 
z Korczewa.  Koszt: 117 569,12 zł.

Remont (wymiana okien) w Zespole Przedszkolno - Szkolnym 
w Bukowcu, w roku szkolnym 2021/2022.
Wartość zadania: 226 682,15 zł

W roku szkolnym 2021/2022 najmłodsze dzieci w Szkole Pod-
stawowej im. Marii Kownackiej w Wytomyślu doczekały się 
nowoczesnego i bezpiecznego placu zabaw.
Wartość zadania: 60 tys. zł

program „gmina przyjazna seniorom”

Energooszczędne lampy LED 
w Borui Kościelnej

Zespół Przedszkolno - Szkolny 
w Bukowcu ma nowe okna

Nowoczesny i bezpieczny plac 
zabaw w Wytomyślu

Dożynki gminne w mieście partnerskim

Budowa przedszkola w Glinnie na ukończeniu

Każdy samorząd 
może dołączyć 
do Programu 
Ogólnopolska Karta 
Seniora 

„
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sprzedaŻ wĘgla i pelletU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUP ZŁOMU
makUlatUry i metali kolorowycH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

PON-PT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

kartoN: 30 gr./1kg       gazeta: 40 gr./1kg
biuro@zlom.poznan.pl

tel. 509 174 596 lub 534 611 454

62-065 Grodzisk Wielkopolski
ul. Powtańców Chocieszyńskich 26

tel. 602 495 869
tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl

profesjonalna naprawa telefonów gsm
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163

zapamiĘtaj ceNy koNkUreNcji - damy ci wiĘcej!

ul. zachodnia 10 
Nowy tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

a wsad/niewsad 950 zł /tona 
a blacha 800 zł/tona
a puszka 5,00 zł/kg 

SKUP ZłOMU

Sprzedam pianino 
 Stan bardzo dobry ! Tel. 606 327 863

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin
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24 lutego Putin okazał się 
osobą zdolną do podejmowa-
nia czynów szalonych, bar-
dzo złych dla własnego kraju. 
Tak o agresji Rosji na Ukrainę 
mówił w porannej rozmowie 
Radia Poznań były prezydent 
Aleksander Kwaśniewski.
Dziś mija dokładnie pół roku 
od ataku Rosji na naszego są-
siada.

Na pytanie, ile potrwa woj-
na, nie ma odpowiedzi. Moim 
zdaniem długo. Dlaczego? 
Dlatego, że jak widać Rosja 
jest za słaba, by wojnę wy-
grać, a Ukraina jest niewy-
starczająco silna, by tę wojnę 
wygrać, więc mamy trochę 
taką patową sytuację, któ-
ra może trwać bardzo długo 
i mówimy o wojnie. Nato-
miast konflikt rosyjsko-ukra-
iński będzie na pokolenia. 
Ukraińcy nie zapomną tego, 
co Rosjanie zrobili i myślę, 
że tam mamy do czynienia 
z walką w różnych formach, 
która będzie trwać dziesiątki 
lat - mówi Kwaśniewski.

Zdaniem Aleksandra Kwa-
śniewskiego w Rosji będzie 
musiało dojść do zmiany, ale 
dziś trudno powiedzieć, czy 
to będzie za miesiące czy za 
lata. Możliwe są też różne 
scenariusze tej zmiany. Może 
do tego dość w wyniku pro-
testów społecznych, może to 
też być rodzaj zamachu stanu 
- wymieniał gość porannej 
rozmowy. Mówił też, że nie 
wierzy w informacje o złym 
stanie zdrowia Putina. 

To jest człowiek, który ma 
70 lat, więc na pewno nie jest 
tak zdrowy, jak chciałby być, 
ale na pewno nie jest tak cho-
ry, jak my chcielibyśmy go 
widzieć - dodał Aleksander 
Kwaśniewski.

Poniżej cała rozmowa:

Cezary Kościelniak: Moim 
rozmówcą jest dziś były 
prezydent RP Aleksander 
Kwaśniewski. Chciałbym 
rozpocząć od takiego pyta-
nia, czy potwierdza pan, że 
polityk, który nie sprawuje 
już funkcji, może wypowia-
dać się bardziej szczerze?
Aleksander Kwaśniewski: 
Tak, potwierdzam. Polityka 
ma jednak pewne ograni-
czenia wynikające z taktyki, 
protokołu, z pewnych strate-
gii, które się przyjmuje. Na-
tomiast po odejściu z urzę-
du, można skorzystać z tej 
wolności w dużo większym 
stopniu.

Panie prezydencie, przejdź-
my do kwestii międzyna-
rodowych, ukraińskich. 
Chciałbym powtórzyć py-
tanie, jakie zostało posta-
wione w live z pana córką 
w marcu. Tam ten live roz-
począł się od pytania, czy 
Polska jest bezpieczna? 
Chciałbym powtórzyć to 

pytanie pięć miesięcy póź-
niej. Czy odpowiedziałby 
pan prezydent na nie tak 
samo? Jak oceniałby pan 
stan bezpieczeństwa Rzecz-
pospolitej w chwili obecnej?
Powiedziałbym tak, że je-
steśmy bezpieczni, ale jeste-
śmy oczywiście dużo mniej 
bezpieczni niż byliśmy rok 
temu, a na pewno przed 24 
lutego, kiedy rozpoczęła się 
agresja rosyjska na Ukrainę. 
Natomiast w sensie stanu 
gospodarki, w sensie przy-
gotowania wojska, obecności 
wojsk NATO, głównie amery-
kańskich w Polsce, to ten stan 
bezpieczeństwa jest wysoki. 
Myślę, że nie ma powodów do 
jakiś nadzwyczajnych obaw. 
Natomiast powtarzam raz 
jeszcze: to bezpieczeństwo 
jest dużo bardziej zagrożone 
niż było przed rosyjską agre-
sją, ponieważ nie wiemy, na 
co Putina jeszcze może być 
stać. Jakie myśli chodzą mu 
po głowie, jak on zareaguje 
na niepowodzenia na Ukra-
inie, bo miało być inaczej. To 
wszystko powoduje, że stan 
ryzyka jest dużo większy. Do 
tego dochodzą konsekwencje 
wojny, czyli kryzys energe-
tyczny, który raczej jest prze-
sądzony i który będziemy 
mieli prawdopodobnie zimą 
w całej Europie, więc - jak 
mówię - jesteśmy stosun-
kowo bezpieczni, ale dużo 
mniej niż byliśmy rok temu.

Wspomniał pan Władimira 
Putina. Wielu analityków 
pisząc scenariusze końca 
wojny, zwraca uwagę, że 
kluczowa jest tutaj postać 
Władimira Putina. Pan 
jest jednym z tych polity-
ków, który miał okazję bli-
żej go poznać, rozmawiać 
z Władimirem Putinem. 
Chciałbym zapytać pana 
prezydenta o psychologię 
polityczną Putina. Jak pan 
uważa, czy to jest fanatyk, 
czy to jest polityk, który 
w takiej sytuacji, jak już bę-
dzie pod murem, może się 
wycofać, może powiedzieć: 
wystarczy?
Muszę jednak dać zastrze-
żenie. Ja poznałem i rozma-
wiałem z Putinem w latach 
2000-2005, więc to jest 
dosyć dawno i to był Putin 
numer jeden. Dziś sądzę, że 
mamy do czynienia z Puti-
nem może numer trzy, może 
numer cztery, bo pamiętaj-
my, że on jest przy władzy już 
22 lata. To jest bardzo długo 
i to zmienia człowieka także. 
Poza tym on stworzył system, 
w którym w zasadzie nie ma 
nad nim żadnych czynników 
kontrolnych. On się nie liczy 
ze swoją partią. Parlament 
nie ma znaczenia, on nie ma 
żadnego biura politycznego, 
jak kiedyś miewali pierwsi 
sekretarze partii, więc on 
rządzi tak samowładczo i to 

tez bardzo zmienia psychikę 
człowieka. Ja miałem opinię 
o Putinie, że jest to oczywi-
ście wykształcony „kagiebi-
sta”, że to osoba, która my-
ślała i cały czas myśli o tym, 
by odbudować wielką Rosję, 
imperium rosyjskie, prze-
cież nieprzypadkowo znane 
słowa to są te o największej 
katastrofie geopolitycznej 
XX wieku, czyli ZSRR. To 
było jego myślenie także 
wtedy, kiedy myśmy się spo-
tykali. Natomiast wydawało 
mi się, że jest osobą, która 
nie przekracza pewnej linii 
zdrowego rozsądku, takie 
pragmatyzmu i niestety mu-
szę powiedzieć, że 24 lute-
go on przekroczył tę linię, 
że okazał się osobą zdolną 
do podejmowania czynów 
szalonych, moim zdaniem 
bardzo złych dla własnego 
kraju i dla niego osobiście, ale 
zrobił to. Czy był źle poinfor-
mowany, czy na tyle oderwał 
się od rzeczywistości, że nie 
ma już rozpoznania, jak to 
wygląda, trudno powiedzieć, 
ale faktem jest, że on tę czer-
woną linię w postaci agresji, 
w postaci pełnoskalowej woj-
ny przekroczył. Czy jest goto-
wy przekroczyć kolejne linie, 
np. użycia broni masowego 
rażenia czy użycia taktycz-
nej broni nuklearnej, tego nie 
wiemy. Oby nie, ale ja bym 
tego nie wykluczał.

A jaka pańskim zdaniem bę-
dzie przyszłość Władimira 
Putina?
Dosyć tragiczna w sumie, bo 
będzie musiało w Rosji dojść 
do zmiany. Czy to będzie za 
miesiące czy za lata, tego 
oczywiście nie wiemy, nato-
miast sądzę, że to odejście 
Putina będzie albo w takich 
bardzo dramatycznych wa-

runkach, jak w postaci jakiś 
protestów społecznych, które 
będą na ulicach. Co zresztą 
Rosja zna z czasów rewolucji 
po przegranej w pierwszej 
wojnie światowej, albo bę-
dzie to rodzaj zamachu stanu, 
czyli usunięcia go pod jakimś 
pretekstem. Być może będzie 
to też naturalne odejście, co 
byłoby pewnie najlepszym 
wyjściem, ale ja nie wierzę 
w te wszystkie plotki mówią-
ce o jego złym stanie zdro-
wia. To jest człowiek, który 
ma 70 lat, więc na pewno nie 
jest tak zdrowy, jak chciał-
by być, ale na pewno nie jest 
tak chory, jak my chcieliby-
śmy go widzieć, więc tak czy 
inaczej mówi się o Putinie, 
że jest bardzo bogatym czło-
wiekiem. Myślę, że z tych 
luksusów i tego bogactwa, 
poza tym, z czego już może 
korzystać, to on tego ani nie 
zobaczy ani nie będzie mógł 
się nacieszyć.

Panie prezydencie, a czy 
ostatni zamach, zamach 
na córkę ideologa puti-
nowskiego - Dugina, czy to 
można odczytywać jako po-
czątek wewnętrznej walki, 
walki o schedę po Władimi-
rze Putinie? Czy to też może 
być początek tego, o czym 
wspominał pan prezydent, 
czyli wewnętrznego kon-
fliktu, który może wybuch-
nąć w samej Rosji?
Wie pan, to jest bardzo za-
gadkowa sprawa. Wydaje się 
jednak, że ten zamach miał 
dotyczyć Dugina, a nie córki, 
bo dlaczego córka miałby być 
celem ataku? Tego w ogóle 
nie sposób wytłumaczyć. 
Natomiast rzecz jest mocno 
niejasna i każda teoria może 
być dziś eksploatowana. To 
może być oczywiście jakiś 

wewnętrzny spór, to może 
być sygnał jakiejś grupy prze-
ciwko drugiej grupie. Zda-
rzało się to przecież nie raz 
w Rosji. To może też być akcja 
służb rosyjskich po to, żeby 
był pretekst na dodatkowe, 
jakieś ekstra zaatakowanie 
Ukrainy. Nie wykluczałbym, 
że jeżeli to jest taka przygo-
towana akcja służb, to wtedy 
właśnie córka ginie, a nie oj-
ciec, bo to pewnie byłoby za 
wielką stratą dla Rosji i być 
może będziemy w ciągu naj-
bliższych dni - dziś jest Dzień 
Niepodległości Ukrainy - czy 
jutro widzieć jakieś kontr-
ataki, czy celowane ataki na 
ważne obiekty na Ukrainie 
jako rewanż czy odwet za tą 
śmierć, tym bardziej że ta 
narracja już jest przedstawia-
na, że to ktoś z pułku Azow, 
ta kobieta, która zbiegła do 
Estonii, miała to zrobić. Je-
żeli tak to będzie wyglądało, 
to będzie to niewątpliwie do-
wód nie jakiejś walki między 
frakcjami w Moskwie, ale 
przygotowanej akcji służb 
rosyjskich, które miały dać 
pretekst do jakiegoś ataku 
szczególnego na Ukrainę. 
Co będzie zobaczymy. W tej 
chwili to są wszystko raczej 
takie scenariusze, których 
możemy się domyślać, ale nie 
mamy za dużo faktów.

Panie prezydencie, przejdź-
my do tematu, który rów-
nież jest bardzo zajmujący 
opinię publiczną - pytanie 
o to, jak długo potrwa wojna 
na Ukrainie? Ale być może 
to pytanie należałoby po-
stawić w takim świetle, czy 
zachód wytrzyma w wspar-
ciu Ukrainy, przede wszyst-
kim USA, ale także państwa 
zachodu? Uważa pan, że za-
chód wytrzyma? Jens Stol-
tenberg twierdzi, że tak, ale 
czy faktycznie nie ma tutaj 
pewnego ryzyka, że zachód 
w pewnym momencie od-
puści?
To jest w zasadzie zasadnicze 
pytanie, bo na pytanie, ile 
potrwa wojna, nie ma odpo-
wiedzi. Moim zdaniem długo, 
dlatego, że jak widać Rosja 
jest za słaba, by wojnę wy-
grać, a Ukraina jest niewy-
starczająco silna, by tę woj-
nę wygrać, więc mamy taką 
patową sytuację, która może 
trwać bardzo długo i mó-
wimy o wojnie. Natomiast 
konflikt rosyjsko-ukraiński 
będzie na pokolenia. Ukraiń-
cy nie zapomną tego, co Ro-
sjanie zrobili i myślę, że tam 
mamy do czynienia z walką 
w różnych formach, która 
będzie trwać dziesiątki lat. 
Natomiast to poparcie zacho-
du jest kluczowe, bo zabranie 
poparcia zachodu powoduje, 
że Ukraina w ogóle nie jest 
w stanie walczyć i będzie 
miała wtedy rzeczywiście 
niewiele możliwości, żeby 

przetrzymać te ataki rosyj-
skie dłużej niż kilka tygodni. 
Na razie zachód spisuje się 
świetnie. Tu trzeba powie-
dzieć o ogromnej pomocy mi-
litarnej, finansowej USA, UE. 
Proszę pamiętać, że to nie jest 
tylko dostarczanie nowocze-
snej broni, ale to jest także 
dawanie pieniędzy, bo Ukra-
ina potrzebuje, jak mówił 
prezydent Zełeński, 5 bilio-
nów euro miesięcznie, żeby 
płacić płace urzędnikom, 
żołdy żołnierzom itd. i oni te 
pieniądze w tej chwili dostają 
z różnych instytucji świata 
zachodniego. Czy zachód to 
wytrzyma? Mam nadzieję, że 
tak, ale będzie trudno. Dla-
czego? Dlatego, że zima może 
oznaczać wyłączenia prądu, 
może oznaczać różnego ro-
dzaju ograniczenia, więc za-
czną się takie ruch wśród lu-
dzi, dlaczego mamy marznąć 
przez jakąś Ukrainę, o której 
nie wiemy, jak tak dokładnie 
leży geograficznie. Znajdą się 
partie wspierane przez Rosję, 
które będę te nastroje wyko-
rzystywać. Proszę pamiętać, 
że mamy pod koniec wrze-
śnia wybory we Włoszech, 
które też mogą skończyć się 
zwycięstwem prawicy wspie-
ranej przez Putina, więc to też 
może zmienić nieco sytuację. 
Pamiętajmy, że w listopadzie 
mamy te wybory połówkowe 
do Kongresu, do dwóch izb 
w USA. Tam też może dojść 
do pewnych przesunięć.

Jak pan prezydent ocenia 
postawę Niemiec i kancle-
rza Scholza, który jednak 
bardzo mocno waha się cho-
ciażby z przekazywaniem 
ciężkiej broni dla Ukrainy, 
który cały czas marzy o tym 
projekcie Nord Stream 2 
jako projekcie, który mógł-
by na horyzoncie jednak 
zaistnieć? Nie uważa pan 
prezydent, że to jest głów-
ny hamulcowy pomocy dla 
Ukrainy dziś?
Nie, nie. Oczywiście w Pol-
sce jest ta pisowska antynie-
miecka propaganda, gdzie 
staramy się Niemcom przy-
pisać wszystkie możliwe nie-
szczęścia, ale ja powiem tak: 
w Niemczech dokonuje się 
wielka zmiana i to musimy 
zrozumieć, bo Niemcy hi-
storycznie do Rosji mają zu-
pełnie inny stosunek niż my 
mamy. To zawsze była taka 
mieszanka - w niemieckim 
jest takie dobre słowo - „has-
sliebe” - nienawiść i miłość, 
między nienawiścią a miło-
ścią. Pamiętajmy, że Niemcy 
mieli swoją cesarzową tam, 
niemiecki wpływ na impe-
rium rosyjskie, szczególnie 
w okresie Romanowów, to 
są niemieccy generałowie 
i biznesmeni, arystokratycz-
ne postaci. Niemcy walczyli 
z Rosjanami, to zawsze były 
trudne walki i wygrywali 
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i przegrywali i Niemcy mają 
to poczucie swojej winy za 
II wojnę światową, więc 
z tego powodu byli zawsze 
ostrożniejsi w stosunku do 
ZSRR czy Rosji. Poza tym 
SPD, z którego jest Scholz, 
za jeden z największych suk-
cesów uznawało tą „ostpoli-
tyk” Willego Brandta z lat 70, 
która ich zdaniem doprowa-
dziła do przełomu w Europie 
i do zjednoczenia Niemiec. 
Za zjednoczenie też Niem-
cy są Gorbaczowowi i Rosji 
wdzięczni, więc tam jest bar-
dzo wiele takich elementów 
politycznych, które się zmie-
niają i one moim zdaniem 
zmieniają się nieodwracal-
nie. Scholz, który mówi ja-
sno o agresji rosyjskiej, który 
mówi o kłamstwach Putina, 
to jest zerwanie tych sympa-
tii politycznych - moim zda-
niem - na długo i to trzeba 
docenić.

Ale czy za tym idą czyny?
Czyny idą, bo idą przede 
wszystkim pieniądze. Pamię-
tajmy, że większość pieniędzy 
unijnych, które idą w tej chwi-
li na Ukrainę, to są pieniądze, 
które mamy dzięki Niem-
com, ale broń powinna być 
dostarczana bardziej i mam 
nadzieję, że będzie. Tylko 
chcę dodać jeszcze jeden 
ważny element, my powin-
niśmy tu w Polsce zrozumieć. 
Niemcy oczywiście popełni-
li przez lata kolosalny błąd, 
bo uzależnili się, wierząc, że 
z Rosją będzie można się ja-
koś zawsze dogadywać, że nie 
będzie ona tak agresywna, 
uzależnili się od ropy i gazu 
rosyjskiego i dla tak wielkiej 
gospodarki, jaką jest gospo-
darka niemiecka, przejście 
bardzo szybko na inne źródła 
nie jest proste. Oni się starają 
to robić. Ostatnio Scholz był 
w Kanadzie, gdzie rozmawiał 
o tych kwestiach, ale tego nie 
zrobią w ciągu kilku miesięcy, 
więc w tym sensie oczywiście 
Niemcy są słabym elementem 
tych sankcji przeciwko Rosji, 
bo oni po prostu potrzebują 
utrzymać tę gospodarkę, bo 
jak nie utrzymają tego prze-
mysłu, to będą mieli bezro-
bocie.

Ostatnie pytanie, byłby pan 
zwolennikiem ograniczenia 
wiz turystycznych dla Ro-
sjan?
Tak.

Mamy jeszcze lato. Jak pan 
prezydent spędza wolny 
czas?
Wczoraj wróciłem z Salzbur-
ga, bo tam była taka konfe-
rencja też poświęcona Ukra-
inie, dziś jestem w Warszawie 
i za chwilę wsiadam do samo-
chodu i jadę na Mazury, bo 
dziś mamy urodziny mojego 
zięcia Kuby i tam będziemy 
świętować.

Gościem Porannej Rozmowy 
Radia Poznań był specjalista 
zajmujący się wizerunkiem 
prof. Jacek Trębecki z Uni-
wersytetu Ekonomicznego 
w Poznaniu. 

Łukasz Kaźmierczak: Pani 
profesorze, kto wygrywa 
wojnę informacyjną na 
Ukrainie i dlaczego jest to 
Ukraina? Tak już z tezą.
Jacek Trębecki: Z wielu po-
wodów. Można fundamen-
talnie, my zawsze stajemy po 
stronie słabszej, po stronie 
napadniętego. Nam Polakom, 
takie bombardowanie miast 
o 4:00 w nocy jednoznacznie 
kojarzy się z 1939 rokiem. Tu 
już Ukraina miała handicup. 
Zaskakująco dobrze sobie po-
radziła, i militarnie, bo trwa 
już ponad 20 dni w oporze, 
i komunikacyjnie. Myślę, że 
to, co się dzieje, będzie jesz-
cze długo omawiane przez 
ekspertów do wizerunku, 
jako przykład skutecznej 
kampanii wizerunkowej, 
zjednującej w zasadzie sym-
patię całego świata.

To oczywiście też sytuacja 
literacka, biblijna - Dawid - 
Goliat, można szukać tych 
analogii. Jeszcze mi się 17 
września przypomina. Ta 
druga data jeszcze mocniej 
wzmacnia nasz proukraiń-
ski stosunek antyrosyjkski, 
natomiast dla mnie jest to 
dosyć zaskakujące, bo Ro-
sjanie także przez wiele 
lat, bardzo wiele pieniędzy 
wydawali na rozbudowaną 
agendę wizerunku rosyj-
skiego, agentów wpływu, 
wielkie gwiazdy międzyna-
rodowe, które ocieplały wi-
zerunek Putina. Rozbudo-
wana armia ludzi piszących 
dobre opinie o Rosji i trolli, 
którzy robią różnego rodza-
ju prace na rzecz Rosji. Dla-
czego   tak łatwo ustąpiła? 
Bo tak to wygląda.
To też jest zaskakujące i nie-
pokojące. Wygląda jakby cały 
wysiłek został skierowany 
na front wewnętrzny - prze-
konania własnego społe-
czeństwa. Oby ta teoria była 
słuszna, że wszystko po to, 
żeby utrzymać jakąś spój-
ność, a po drugie, jeśli taki 
troll dostaje wynagrodzenie 
w rublach, to ma teraz duże 
straty. Istnieje też drugie wy-
tłumaczenie, że to jest część 
strategii i, jeśli Putin całko-
wicie odpuścił swój wizeru-
nek, swojego kraju, to może 
oznaczać, że ma w zanadrzu 

coś, co w jakiś sposób po-
zwala mu lekceważyć opinię 
publiczną. Rosja, w ciągu 
tych kilku dni przegrała to 
wszystko, co budowała może 
nawet przez dekady.

Panie profesorze, mówi 
się o stratach militarnych, 
mówi się o tym, że Rosja 
bardzo dużo straciła gospo-
darczo. to jest oczywiste, to 
widać po kursie rubla, czy 
po spadkach sprzedaży ro-
syjskich surowców. Ale ten 
koszt wizerunkowy to jest 
też olbrzymi koszt, trudno 
przeliczalny. Można mówić 
o olbrzymich stratach wi-
zerunkowych, a za tym idą 
pieniądze. Czy Putin sobie 
tego nie skalkulował?
Albo przeceniliśmy Putina, 
wydawał się takim chłodnym 
strategiem, który ma wszyst-
ko pod kontrolą, a okazuje 
się, że takim strategiem jed-
nak nie jest. Albo rzeczywi-
ście to wszystko zaplanował 
i ma jeszcze asy w rękawie. 
Niewykluczone, że to jest 
element strategii, żeby prze-
czekać, a potem stopniowo 
wpuszczać ten jad komuni-
kacyjny każdego kraju, w me-
diach społecznościowych...

Tylko, czy nie jeste za póź-
no, bo ten wizerunek jest 
bardzo trwale do niego i do 
Rosjiu przyklejony. Zresztą 
słusznie, patrząc na to, co 
robią.
Jeśli teraz coś będzie to gra na 
rozbicie, osamotnienie po-
szczególnych krajów, na po-
kazywanie zagrożenia zwią-
zanego z migracją Ukrainy. 
Nawet jeśli całkowicie będą 
to fake newsy, mówienie, że 
Ukraińcy mogą nam zabierać 

pracę, zabierać zasiłki. Tego 
typu memy już funkcjonują.

Mnie tak zastanawia, dla-
czego widzę trupy rosyj-
skie, rozbity sprzęt rosyjski, 
traktory, które porywają 
sprzęt rosyjski. A dlaczego 
zupełnie z tej drugiej stro-
ny nie ma czegoś takiego? Ja 
nie mówię o Ukraińcach, bo 
oni stosują różne blokady, 
bo wiadomo, że Ukraińcy 
także giną, ale Rosjanie też 
mają smartfony, też mogą 
kręcić, też mogą to poka-
zywać. Dlaczego tego nie 
robią?
To reguły wojny. Na woj-
nie pokazujemy mężnych 
żołnierzy, nie pokazuje się 
zniszczonego sprzętu, chy-
ba, że to sprzęt przeciwni-
ka. to pokazuje, jak dobrze 
Ukraina tą wojnę rozgry-
wa. Udało się Ukrainie zro-
bić fundamentalną rzecz: 
ośmieszyć Putina, ośmieszyć 
armię, której Romowie ukra-
dli czołg, której żołnierze 
są niedożywienie, chudzi 
i brudni, dziesiątki memów 
z ukraińskimi traktorami 
i rosyjskimi czołgami, oni 
już wygrali. Ośmieszyli prze-
ciwnika, a teraz pokazują 
jego złowrogie oblicze, jesz-
cze bardziej zjednując spo-
łeczność międzynarodową. 

Pani profesorze, ja się poku-
szę o wizerunkowo uderza-
jące przykłady. Jest ta słyn-
na już litera „Z”. Z jednej 
strony to symbol złowiesz-
czy, przedstawiany jako 
prawie swastyka, do takiej 
roli to urosło, a w Rosji jest 
to wykorzystywane rów-
nież wizerunkowo: widzia-
łem samochody rosyjskich 

obywateli, którzy jeżdżą 
z tym „Z”, widziałem folmy 
propagandowe, gdzie lu-
dzie ustawiają się w kształt 
litery „Z” i tam jest taki 
przekaz, służby specjalne 
przychodzą i pomagają się 
ustawiać w literę „Z”, bar-
dzo to symboliczne, jedna 
litera, która tak wiele mówi 
o tej wojnie.
Każda propaganda potrzebu-
je mocnego symbolu, „Z” jako 
symbol poparcia dla sił, które 
ma pokazać żołnierzom, że 
naród jest za nim, a z dru-
giej strony ma to jednoczyć 
społeczeństwo rosyjskie. Dla 
świata „Z” stało się symbo-
lem złowrogim. Oblężenie 
Mariupola porównuje się do 
oblężenia orków, nawiązania 
do literatury.

Rosja na to pozwala, ja nie 
mogę wyjść ze zdumienia, 
że tak łatwo oddała pole 
walki informacyjnej.
To aż niewiarygodne i cią-
gle zastanawiam się, jakiego 
asa jeszcze Putin wyciągnie, 
czym nas zaskoczy, chyba, 
że będziemy mieli tak, jak 
to było z Finlandią, kiedy 
było to oparte na fałszy-
wych przesłankach   i całko-
wicie zawiedzie Rosjan w tej 
kampanii. A z drugiej strony 
podbijanie Ukrainy zawsze 
było największym, jednym 
z najcięższych zadań przed 
każdym imperatorem, który 
pokusił się o coś takiego i jeśli 
udało się tą Ukrainę zdobyć, 
to zyskiwał miejsce w rosyj-
skim panteonie na stałe.

Jeśli się   to uda, bo to jest 
cały czas palcem po wo-
dzie pisane, ale panie pro-
fesorze, porozmawiajmy 

jeszcze o trickach, które 
stosują Ukraińcy, bo wi-
dać prezydenta Zełenskie-
go, który nie rozstaje się 
z mundurem. Kiedy widzę 
negocjacje z jednej strony 
są dyplomaci rosyjscy, któ-
rzy są pod garniturem, pod 
krawatem, a z drugiej stro-
ny ludzie w mundurach - to 
też jest jakiś przekaz wize-
runkowy. To wszystko ma 
znaczenie.
Tak, to też jest szczęście 
Ukrainy, że w takim momen-
cie ma u steru człowieka, któ-
ry zawodowo jest przygoto-
wany do tego, żeby odgrywać 
rolę. Zełeński jest aktorem, 
ponoć całkiem niezłym, ma 
biegłość wyczucia publiki, 
użycia odpowiednich słów, 
on jest swoim najlepszym 
piarowcem, jeśli można tak 
ładnie powiedzieć. Rozgry-
wa to fantastycznie, temu 
postsowieckiemu betonowi 
w garniturach przeciwstawia 
młodość, energię, dynamikę. 
To dobrze jest rozegrane.

Zapytam jeszcze o firmy, 
które nie wycofały się z Ro-
sji. Czy zyskają czy stracą? 
Na razie klientów mają 
w Rosji, ale możliwość boj-
kotu na zachodzie i też wi-
zerunkowe straty. Czy to 
jest dobra gra?
Ktoś tam z centrali skalkulo-
wał, że zyski z rynku rosyj-
skiego będą o wiele większe, 
niż potencjalne straty z po-
zostałych rynków. Może też 
siłą inercji dotrwają, bo już 
teraz te firmy nie mogą się 
specjalnie cofnąć. Nawet je-
żeli się wycofają, to klienci 
będą to pamiętali. Kwestia, 
jak długo ten bojkot będzie 
trwał? Czy potrwa tak długo, 
żeby miejsce na rynku zajęły 
inne firmy, które szybciej do-
stosowały się do oczekiwań 
społecznych i wycofały się 
z rosyjskiego rynku.

Gerard Depardieu powie-
dział, że nie popiera tej woj-
ny, a to był jeden z głównych 
wizerunkowych asów w tali 
Putina.
Tak.  Rosja  stała  się  pas-
se, to trzeba to powiedzieć.

Jeszcze jest kwestia sportu, 
tu też dla Rosji jest wize-
runkowy problem. Sport był 
elementem polityki Kremla.
Tak, to też jest bolesne ude-
rzenie, sport jest bardzo 
widowiskowy. Sytuacja wy-
maga wywarcia nacisku na 
rosyjską władzę.

kto wygrywa wojnę informacyjną 
na Ukrainie
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Informacja o wywieszeniu wykazu nieruchomości 
- pomieszczeń, przeznaczonych do oddania przez 

powiatową jednostkę organizacyjną w najem.
Działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce 

nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2021 r. poz. 1899 ze zm.), Zarząd Powiatu Grodziskiego podaje 
do publicznej wiadomości, że został sporządzony wykaz nieruchomości - pomieszczeń, 

przeznaczonych do oddania przez powiatową jednostkę organizacyjną w najem.

Z wykazem tym można zapoznać się na stronie internetowej Powiatu Grodziskiego oraz na 
stronie podmiotowej Biuletynu Informacji Publicznej https://bip.pgw.pl/m,4880,ogloszenia.html.

Wykaz został także wywieszony na tablicach ogłoszeń Starostwa Powiatowego w Grodzisku 
Wlkp. przy ul. Żwirki i Wigury 1.  

Grodzisk Wielkopolski, 30.08.2022 r.

1. Oznaczenie nieruchomości: 
Przedmiotem przetargu jest nieruchomość 
oznaczona  ewidencyjnie jako działka nr 162/2  
o pow. 0,3543 ha, położona  w obrębie Gnin, gm. 
Rakoniewice, zapisana w księdze wieczystej 
prowadzonej przez Sąd Rejonowy w Grodzisku 
Wielkopolskim, V Wydział Ksiąg Wieczystych, nr  
PO1S/00015907/2.

2. Opis nieruchomości:  
Działka nr 162/2 stanowi grunt rolny klasy 
IV a. W bezpośrednim sąsiedztwie znajduje 
się typowa zabudowa wiejska - domy 
mieszkalne z zabudowaniami inwentarsko 
- gospodarczymi, park, dalej pola uprawne. 
Uzbrojenie infrastrukturalne w zasięgu.

3. Przeznaczenie nieruchomości:  
Zgodnie ze studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego Gminy 
Rakoniewice działka  nr 162/2, położona 
w obrębie Gnin, w części stanowi teren 
nieinwestycyjny, oznaczony na rysunku 
studium symbolem  R, co należy rozumieć  jako 
teren rolniczy, w tym grunty orne, teren upraw 
ogrodniczych, pastwisk, łąk  oraz nieużytków 
rolniczych oraz w części stanowi teren 
inwestycyjny oznaczony na rysunku studium 
symbolem MN, co należy rozumieć jako teren 
zabudowy mieszkaniowej jednorodzinnej. 
Natomiast zgodnie z wypisem z ewidencji 
gruntów i budynków  teren ten oznaczono 
jako  grunty orne. Dla ww. działki nie wydano 
decyzji o warunkach zabudowy. Ponadto 
przedmiotowa nieruchomość nie jest objęta  
decyzją o środowiskowych uwarunkowaniach 
dotyczących inwestycji celu publicznego.

4. Termin zagospodarowania nieruchomości: 
Nie dotyczy.

5. Sposób zagospodarowania nieruchomości: 
Aktualnie  przedmiotowa nieruchomość jest 
użytkowana rolniczo. 

6. Cena  wywoławcza:    
37.906,00 zł  brutto (słownie: trzydzieści siedem 
tysięcy dziewięćset sześć zł 00/100).

Sprzedaż ww. gruntu podlega zwolnieniu 
z podatku VAT, na podstawi art. 43 ust. 1 pkt 9 
ustawy z dnia 11 marca 2004 r. o podatku od 
towarów i usług (tj. Dz. U. z 2022 r. poz. 931 ze 
zm.)

7. Obciążenia nieruchomości i zobowiązania, 
których przedmiotem jest nieruchomość: 
Brak obciążeń i zobowiązań.

Wykaz nieruchomości przeznaczonej do zbycia 
wywieszony był w Starostwie Powiatowym  
w Grodzisku Wlkp. od 08.04.2022 r. do 
07.06.2022 r. Termin do złożenia wniosku przez 
osoby, którym przysługiwało pierwszeństwo 
w nabyciu nieruchomości, na podstawie art. 34 
ust. 1 pkt 1 i 2 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 
r. o gospodarce nieruchomościami (tj. Dz. U. 
z 2021 r. poz. 1899 ze zm.), upłynął w dniu 20 
maja 2022 r.

8. Termin i miejsce składania ofert: 
Oferty należy złożyć  w zamkniętej kopercie 
osobiście lub za pośrednictwem poczty (liczy 
się data i godzina wpływu do Starostwa 
Powiatowego) w terminie do dnia 6 
października 2022 roku do godz. 14 00  w Biurze 
Obsługi Mieszkańca Starostwa Powiatowego 
w Grodzisku Wielkopolskim ul. Żwirki i Wigury 
1, 62-065 Grodzisk Wielkopolski, z dopiskiem 
„ Pisemny przetarg na sprzedaż działki 162/2 
w Gninie”.

Pisemna oferta powinna zawierać: 
a) imię, nazwisko i adres oferenta albo nazwę 
lub firmę oraz siedzibę, jeżeli oferentem  
jest osoba prawna lub inny podmiot; 
b) datę sporządzenia oferty; 
c) oświadczenie, że oferent zapoznał się 
z warunkami przetargu i przyjmuje te warunki 
bez zastrzeżeń; 
d) oferowaną cenę i sposób jej zapłaty. 
Do oferty należy dołączyć kopię dowodu 
wniesienia wadium lub dowody stanowiące 
podstawę do zwolnienia z tego obowiązku.

9. Termin i miejsce, w  którym można zapoznać 
się z dodatkowymi warunkami przetargu: 
Szczegółowe informacje można uzyskać 
w Starostwie Powiatowym w Grodzisku 
Wielkopolskim,  ul. Żwirki i Wigury 1, 62-065 
Grodzisk Wielkopolski, Wydział Gospodarki 
Nieruchomościami, budynek A, I piętro,  pok. nr 
20, tel. 614452531, w terminie do dnia  
5 października 2022 r.

10. Termin i miejsce przetargu: 
Przetarg składa  się z części jawnej i części 
niejawnej.  
Część jawna  przetargu odbędzie się  

w obecności oferentów dnia 13.10.2022 
r. o godz. 1400  w Starostwie Powiatowym 
w Grodzisku Wielkopolskim,  ul. Żwirki i Wigury 
1, 62-065 Grodzisk Wielkopolski, Wydział 
Gospodarki Nieruchomościami, budynek A,  pok. 
nr 20 (I piętro). 
O terminie części niejawnej każdy oferent  
zostanie zawiadomiony przez komisję 
przetargową podczas części jawnej przetargu.

11. Wysokość wadium, forma, termin i miejsce 
jego wniesienia: 
Wadium w wysokości 6% ceny wywoławczej 
w formie pieniężnej, w złotych polskich,  
tj. kwotę 2.274,36 zł (słownie: dwa tysiące 
dwieście siedemdziesiąt cztery złote 36/100) 
należy wpłacić w terminie do dnia 06.10.2022r. 
na konto  Starostwa Powiatowego w Grodzisku 
Wielkopolskim prowadzone przez Bank 
Spółdzielczy w  Grodzisku Wielkopolskim  nr: 
83 9063 0008 0000 0000 0071 0003

Za datę wpłacenia wadium uznaje się datę 
wpływu środków na wskazane konto bankowe  
Starostwa Powiatowego w Grodzisku 
Wielkopolskim. Wadium wniesione przez 
uczestnika przetargu, który wygrał,  zalicza się 
na poczet ceny nabycia nieruchomości. Wadium 
wpłacone  przez pozostałych uczestników 
zwraca się niezwłocznie, nie później jednak niż 
przed upływem 3 dni od odwołania, zamknięcia. 
unieważnienia, zakończenia przetargu 
wynikiem negatywnym.

12. Dodatkowe informacje: 
a Osoba fizyczna winna przybyć na przetarg 
z dowodem osobistym lub stosownym 
pełnomocnictwem (dotyczy pełnomocników), 
natomiast osoba prawna i jednostka 
organizacyjna nieposiadająca osobowości 
prawnej, a podlegająca wpisowi do rejestru  
z aktualnym wyciągiem z właściwego rejestru 
(nie starszym niż 3 miesiące), stosownym 
pełnomocnictwem oraz dowodami tożsamości 
osób reprezentujących podmiot.  
W przypadku przystąpienia do przetargu przez 
jednego z małżonków winien on posiadać 
pisemną zgodą współmałżonka na nabycie 
nieruchomości do majątku wspólnego.  
a Z uwagi na fakt, że przedmiotem przetargu 
jest nieruchomość rolna zastosowanie mają 
przepisy ustawy z dnia 11 kwietnia 2003 
roku o kształtowaniu ustroju rolnego (Dz. U. 
z 2022 r. poz. 461). W zależności od tego, jaki 

oferent okaże się nabywcą nieruchomości 
może przysługiwać Krajowemu Ośrodkowi 
Wsparcia Rolnictwa (KOWR) prawo pierwokupu 
nieruchomości będącej przedmiotem przetargu 
(art. 3 ust. 4 w zw. z ust. 5 ustawy). Prawo 
pierwokupu może być wykonane w terminie 
miesiąca od dnia otrzymania przez KOWR 
zawiadomienia. Jeżeli w tym czasie KOWR nie 
zgłosi chęci nabycia działki dojdzie do finalizacji 
sprzedaży. 
a Starosta Grodziski w terminie 21 dni od dnia 
ustalenia nabywcy wystąpi z wnioskiem do 
kancelarii notarialnej o zawarcie umowy z tą 
osobą. 
a Jeżeli osoba ustalona nabywcą działki nie 
stawi się bez usprawiedliwienia u notariusza 
w oznaczonym przez Starostę Grodziskiego 
dniu i godzinie, Starosta Grodziski odstąpi 
od zawarcia umowy a wadium nie podlega 
zwrotowi. 
a Koszty związane z nabyciem nieruchomości 
ponosi nabywca. Cena sprzedaży jest płatna 
jednorazowo najpóźniej na 3 dni przed 
podpisaniem umowy notarialnej. 
a Uczestnik przetargu może w terminie 7 dni 
od dnia ogłoszenia wyniku przetargu zaskarżyć 
czynności związane w przeprowadzeniem 
przetargu do Wojewody Wielkopolskiego za 
pośrednictwem Starosty Grodziskiego. 
a Zastrzega się  prawo zamknięcia przetargu  
bez wybrania którejkolwiek z ofert.

13. Informacja dotycząca przetwarzania danych 
osobowych Oferenta 
Udział w postępowaniu przetargowym wiąże 
się z  przetwarzaniem danych osobowych 
oferentów określonych  w  rozporządzeniu 
Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 
2016/679  
z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony 
osób fizycznych w związku z przetwarzaniem 
danych osobowych i w sprawie swobodnego 
przepływu takich danych oraz uchylenia 
dyrektywy 95/46/WE oraz w zakresie ustawy 
z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce 
nieruchomościami ( tj. Dz.U z 2021 , poz. 1899 
ze zm.) oraz  rozporządzenia  Rady Ministrów 
z 14 września 2004r. w sprawie sposobu i trybu 
przeprowadzania przetargów oraz rokowań 
na zbycie  nieruchomości (tj. Dz.U. z 2021,  
poz. 2213). Więcej  informacji o przetwarzaniu 
danych osobowych przez Starostwo Powiatowe 
w Grodzisku Wielkopolskim można uzyskać  na 
stronie https://pgw.pl/rodo.html 

STAROSTA GRODZISKI OGŁASZA PRZETARG PISEMNY NIEOGRANICZONY 
na sprzedaż nieruchomości gruntowej rolnej położonej w obrębie Gnin, gm. Rakoniewice,  

stanowiącej własność Skarbu Państwa
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Rok szkolny rozpoczął się 
uroczyście dla 2288 uczniów 
szkół, dla których Powiat 
Grodziski jest organem pro-
wadzącym.

W inauguracyjnych ape-
lach uczestniczyli Starosta 
Grodziski – Mariusz Zgaiń-
ski, Wicestarosta Grodziski 
– Sławomir Górny oraz Prze-
wodniczący Rady Powiatu 
Grodziskiego – Sebastian 
Skrzypczak.

W Liceum Ogólnokształ-
cącym im. Juliusza Słowac-
kiego odbyło się także poże-
gnanie dotychczasowej Pani 
Dyrektor Jadwigi Łachety, 
która nie mogła niestety 

uczestniczyć w uroczysto-
ści oraz powierzenie funkcji 
Dyrektora Szkoły – Pani Ka-

tarzynie Nowak – Pierszal-
skiej. W imieniu Samorządu 
Powiatowego w Grodzisku 

Wielkopolskim życzymy Pani 
Dyrektor zadowolenia z peł-
nionej funkcji, wielu nowych 
osiągnięć, uznania ze strony 
społeczności szkolnej oraz 
wytrwałości w realizacji pla-
nów i zamierzeń. Podczas 
nowego roku szkolnego w Ze-
spole Szkół Technicznych im. 
Eugeniusza Kwiatkowskiego 
w Grodzisku Wielkopolskim 
uczyć się będzie 1829 osób, 
natomiast w Liceum Ogólno-
kształcącym im Juliusza Sło-
wackiego - 459 uczniów.

Wszystkim Uczniom i Ka-
drze Pedagogicznej życzymy 
udanego roku szkolnego 
2022/2023!

1 września 2022 r. pod grodzi-
skim Pomnikiem Wdzięcz-
ności odbyła się uroczystość 
upamiętniająca rozpoczęcie 
największej wojny XX wieku.

Po odsłuchaniu komuni-
katu radiowego o wybuchu 
wojny i odśpiewaniu Hymnu 
Państwowego, głos zabrał 
Starosta Grodziski Mariusz 
Zgaiński, który podkreślił 
wagę pamięci o wydarze-
niach z 1939 roku, a także na-
wiązał do obecnej sytuacji

w Europie, zwracając uwa-
gę, na to, że jedyną droga 
budowania jedności między 
narodami jest pokój.

Dla uczczenia pamięci 
ofiar, poległych oraz zamor-

dowanych podczas II wojny 
światowej, złożono wiązanki 
kwiatów i zapalono znicze.

W uroczystości wzięli 
udział: przedstawiciele sa-
morządu wojewódzkiego, 
powiatowego, samorządów 
miejskich i gminnych z te-
renu Powiatu Grodziskiego, 
przedstawiciele jednostek or-
ganizacyjnych, szkół i placó-
wek oświatowych, reprezen-
tanci służb mundurowych, 
organizacji społecznych, 
gospodarczych i politycz-
nych oraz harcerze, młodzież 
szkolna, klasy mundurowe, 
a także mieszkańcy Grodzi-
ska Wielkopolskiego i Powia-
tu Grodziskiego.

Inauguracja roku szkolnego 2022/2023

83. Rocznica Wybuchu 
II Wojny Światowej

Od czwartku 1 września do 
niedzieli 4 września 2022 r. 
gośćmi samorządu Powiatu 
Grodziskiego była grupa sa-
morządowców z niemieckie-
go Powiatu Lahn-Dill w Hesji.

W piątek 2 września goście 
z Niemiec na czele ze Starostą 
- Wolfgangiem Schusterem  
w towarzystwie Starosty 

Grodziskiego Mariusza Zga-
ińskiego i Wicestarosty Sła-
womira Górnego zwiedzili 
zakład produkcyjny grodzi-
skiego Browaru, w którym 
przedstawiona została hi-
storia jego powstania i tra-
dycja ważenia piwa. Goście 
z Niemiec mogli przyjrzeć 
się z bliska jak wygląda-

ją procesy produkcji piwa. 
Następnie goście z Wetzlar 
przeszli ulicami Grodziska 
Wielkopolskiego na krótki 
spacer, podczas którego za-
poznali się z historią miasta 
i regionu. Odwiedzili również 
Starostwo Powiatowe. Po po-
łudniu przedstawiciele part-
nerskiego Powiatu zwiedzili 

Muzeum Dr Roberta Kocha  
w Wolsztynie oraz Parowo-
zownię, odwiedzili też Skan-
sen Budownictwa Ludowego, 
w którym mogli obejrzeć 
dawne izby mieszkalne, po-
mieszczenia gospodarcze, 
warsztaty rzemieślnicze i za-
poznać się z życiem społecz-
ności wiejskiej z przełomu 

XIX i XX wieku.
W sobotę, 3 września, go-

ście udali się do Wrocławia, 
gdzie mieli okazję zwiedzić 
Ostrów Tumski z zabytkową 
Katedrą, Stare Miasto oraz 
odbyli przejażdżkę ulicami 
Wrocławia. 

Wspólne spotkanie przed-
stawicieli obu partnerskich 

Powiatów było okazją do wy-
miany doświadczeń, zapo-
znania delegatów z historią 
i tradycjami Ziemi Grodzi-
skiej i nie tylko, a także za-
poznania z pracą Starostwa 
Powiatowego i jednostek or-
ganizacyjnych naszego Po-
wiatu oraz określenia planów 
na dalszą współpracę.

wizyta przedstawicieli niemieckiego powiatu partnerskiego
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31 sierpnia 2022 r odby-
ła się inauguracyjna sesja 
Młodzieżowej Rady Gminy 
w Grodzisku Wielkopolskim. 
W spotkaniu uczestniczył 
Burmistrz Grodziska Wielko-
polskiego Piotr Hojan, a także 
przybyli goście. Spotkanie 
otworzył Burmistrz, przybli-
żając ideę powstania Rady, jej 
cele oraz nadzieje związane 
z zaangażowaniem młodzie-
ży w życie gminy. Podkreślił 
również, że młodzież ma 
świeże spojrzenie na wiele 
spraw, interesuje się także 
odmiennymi obszarami niż 
dorośli, stąd ich głos jako 
organu konsultacyjnego, do-
radczego i inicjatywnego jest 
bardzo ważny. Następnie, po 

stwierdzeniu quorum mło-
dzi radni złożyli ślubowanie 
i otrzymali zaświadczenia 
o wyborze.

W gminie Grodzisk Wiel-
kopolski jest 16 młodych Rad-
nych:
a Adamczewski Dawid,
a Bronka Julia,
a Drgas Michał,
a Dziurla Julia,
a Jakubczak Dagmara,
a Kaczmarek Nina,
a Kahla Patryk,
a Nowak Amelia,
a Paul Emil,
a Pawlak Wojciech Walde-
mar,
a Probst Kacper,
a Rabiega Mateusz Jan,
a Skrzypczak Zuzanna,

a Wołyńska Iga,
a Wyrzykowska Małgorzata,
a Żyngiel Rafał Piotr.

Radni zostali wybrani na 
lata 2022-2024. Terenem 
działania Rady jest gmi-
na Grodzisk Wielkopolski. 
Przewodniczącym został 
Mateusz Jan  Rabiega, Wi-
ceprzewodniczącą - Julia 
Bronka, a funkcję Sekretarza 
Rady powierzono Zuzannie 
Skrzypczak.

Młodym radnym życzymy 
powodzenia oraz ciekawych 
i mądrych pomysłów, które 
przysłużą się dzieciom i mło-
dzieży zamieszkującym gmi-
nę. Dla młodych  radnych, 
niech ta praca będzie warto-
ściowym doświadczeniem.

Młodzieżowa Rada Gminy Grodzisk Wielkopolski POWOŁANA

W minioną sobotę, 3 wrze-
śnia 2022 roku, po raz XX, 
wyruszyła z Grodziska Wiel-
kopolskiego pielgrzymka do 
grobu ojca Bernarda w Lubi-
niu.

Jak zawsze, zanim na tra-
sę wyjechały autokary, jako 
pierwsi już przed 4.00 rano 
przy studni im. ojca Bernarda 
spotkali się biegacze z Gro-
dziskiego Klubu Biegacza. 
O godzinie 5.00 w liczącą 
50 km trasę wyruszyła gru-
pa rowerzystów. O godzinie 
6.00 swoją pielgrzymkę roz-
poczęła grupa na rolkach. 
Około godziny 8.30 Stary 
Rynek po odegraniu przez 
Grodziską Orkiestrę Dętą 
hejnału miasta opuściły au-
tobusy z pielgrzymami oraz 
grupa grodziskich motocy-
klistów. Pielgrzymów, po-
żegnał Burmistrz Grodziska 
Wielkopolskiego Piotr Hojan, 
życząc szczęśliwego dotarcia 
do celu.

Jak długa jest tradycja 
grodziskich pielgrzymek? 
Za początek dziękczynnych 
pielgrzymek uznać może-
my rok 1620, kiedy to miasto 
wyludniało tzw. „morowe 
powietrze” czyli zaraza dzie-
siątkująca ludność.  Wów-
czas, „przez 40 dni odbywali 
procesje i modły publiczne 
o odwrócenie zła”.

Wtedy to: „ujrzeli Gro-
dziszczanie, w czas żałośnie 
i rzewnie nuconych suplika-
cyji, postać na nieboskłonie, 
w obręczy promienistych 
jasności, z krzyżem w ręku, 
ubraną w habit Benedyk-
tynów. Oświeceni i napo-
mnieni przez O. Andrzeja 
Karsznickiego przekonali się 
naocznie, iż jest to znakiem 
nawiedzenia grobu o. Bernar-
da w klasztorze lubińskim. 
Uczynili to Grodziszczanie, 
a co rychło morowe powie-
trze ustało.”

Przez kolejnych 200 lat, 
Grodziszczanie nieprze-
rwanie pielgrzymowali do 
Lubinia, by podziękować za 

cudowne ocalenie mieszkań-
ców naszego miasta. Burz-
liwe koleje losu sprawiły, że 
pielgrzymki na pewien czas 
ustały.  Grodziszczanie jed-
nak nie zapomnieli o wsta-
wiennictwie ojca bernarda 
i w okresie XX- lecia między-
wojennego, przywrócili tra-
dycję. Ponownie, przerwał ją 
wybuch II wojny światowej, 
który na wiele lat położył 
kres modlitwie Grodziszczan 
w lubińskim opactwie.

Dopiero w 2003 roku, 
w ramach obchodów 700-le-
cia Grodziska Wielkopolskie-
go z inicjatywy Burmistrza 
Henryka Szymańskiego Gro-
dziszczanie ponownie po-
wrócili do swojej wielowieko-
wej tradycji pielgrzymowania 
na lubińskie wzgórze.  

Jak podkreślił podczas 
jubileuszowej pielgrzym-
ki Burmistrz Piotr Hojan, 
„Tradycja, to przekazywa-
ne z pokolenia na pokolenie 

wartości, poglądy, normy 
postępowania, wyróżnio-
ne przez daną społeczność 
z całokształtu dziedzictwa.  
To także szczególny sposób 
na włączenie przeszłości do 
aktualnej świadomości spo-
łecznej. Dzięki temu, może-
my poznać wartości jakimi 
kierowali się nasi przodkowie 
i czerpać z ich doświadczeń”.

O tym, jak cenne są wyda-
rzenia, które przez lata łączą 
lokalną społeczność, wspo-
minał również ekscelencja 
ks. biskup Jan Glapiak, który 
przewodniczył pielgrzymko-
wej mszy świętej.

Coroczna pielgrzymka, to 
okazja do poznania i utrwale-
nia wiedzy o życiu i posłudze 
ojca Bernarda, za wstawien-
nictwem którego wyproszo-
no już wiele łask. Wciąż trwa 
również proces beatyfika-
cyjny ojca Bernarda, o której 
rychłe i pozytywne zakoń-
czenie modlili się również 

pielgrzymi.
Podczas jubileuszowej 

pielgrzymki we wspólnej mo-
dlitwie z uczestniczyli rów-
nież księża proboszczowie 
grodziskich parafii, którzy 
na przestrzeni dwóch minio-
nych dekad pełnili posługę 
w naszym mieście, Wicemar-
szałek Województwa Wiel-
kopolskiego Wojciech Jan-
kowiak, Henryk Szymański 
obecnie radny Sejmiku Wo-
jewództwa Wielkopolskiego, 
Rafał Reczek dyrektor IPN 
w Poznaniu, a także przed-
stawiciele Samorządu Powia-
towego, radni Rady Miejskiej 
z Przewodniczącym Józefem 
Gawronem, przedstawiciele 
Rady Miejskiej poprzedniej 
kadencji,  sponsorzy, którzy 
co roku wspierają wyjazd 
Grodziszczan do Lubinia, 
delegacje przedsiębiorców, 
rzemieślników, służb mun-
durowych, grupa motocykli-
stów biorących udział w raj-
dzie motocyklowym śladami 
ojca bernarda, a także grupa 
rowerzystów z Kościana, 
którzy od kilku lat również 
przybywają do Lubinia razem 
z Grodziszczanami.

Burmistrz Grodziska Wiel-
kopolskiego Piotr Hojan skła-
da serdeczne podziękowanie 
wszystkim, którzy wsparli 
organizację i przebieg XX 
Grodziskiej Pielgrzymki do 
grobu ojca Bernarda w Lubi-
niu, w tym: sponsorom, jed-
nostkom zabezpieczającym 
wyjazd, przejazd i opiekę me-
dyczną, Grodziskiej Orkie-
strze Dętej, Chórowi Miasta 
Grodziska Wielkopolskiego 
„Ottimo”, grupie Zbig Band 
Zbigniewa Ciesielskiego, Ka-
milowi Sikorskiemu, który 
pełnił funkcję organisty, ob-
słudze gastronomicznej, po-
rządkowej i technicznej  oraz 
wszystkim, bez których ten 
wyjazd nie odbyłby się w tak 
uroczystej oprawie. Serdecz-
nie dziękuję również Opac-
twu Benedyktynów w Lubi-
niu za życzliwe przyjęcie.

XX Grodziska Pielgrzymka do grobu 
ojca Bernarda w LubiniuDla naszego narodu 1 wrze-

śnia to dzień zadumy nad 
tym, jak kruchy jest ludzki los 
i jak łatwo zniszczyć spokój 
i poczucie bezpieczeństwa. 
W obliczu obecnej sytuacji 
na Ukrainie, wspomnienie 
tamtych tragicznych lat, po-
wracają do naszej pamięci ze 
szczególną mocą.

1 września po godzinie 
12.00 przed Pomnikiem 
Wdzięczności w Grodzisku 
Wielkopolskim zebrały się 
liczne delegacje by oddać 
hołd poległym w czasie II 
Wojny Światowej. W swoim 
wystąpieniu, tragiczne losy 
Polaków w czasie niemiec-
kiej okupacji przypomniał 

Starosta Grodziski Mariusz 
Zgaiński.

Samorząd Gminy Grodzisk 
Wielkopolski reprezentował 
Burmistrz Grodziska Wielko-
polskiego Piotr Hojan, który 
złożył również kwiaty i za-
palił znicz pamięci przed po-
mnikiem w Młyniewie, gdzie 
w czasie II wojny światowej 
zlokalizowany był niemiecki 
obóz.

Uroczystość uświetnili 
grodziscy harcerze, poczty 
sztandarowe szkół działają-
cych na terenie naszej gminy, 
klasa mundurowa Zespołu 
Szkół Technicznych oraz 
werbliści Grodziskiej Orkie-
stry Dętej.

83. rocznica wybuchu 
ii wojny Światowej
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Nie jest tajemnicą,że pana 
spotkanie z grupą człon-
ków PiS dotyczy wysokich 
kosztów za ogrzewanie 
mieszkańców Spółdzielni 
Mieszkaniowej w Nowym 
Tomyślu
W tej sprawie prosiłem pana 
Adama o spotkanie, ponie-
waż od dłuższego czasu pre-
zes PEC- pan Kowalski jak też 
prezes Spółdzielni Mieszka-
niowej pan Funke zwracali 
się do mnie o podjęcie inter-
wencji dotyczącej drastycz-
nego wzrostu cen, który się 
przekłada na wzrost opłat 
przez mieszkańców Spół-
dzielni i wspólnot na terenie 
Nowego Tomyśla. Trochę 
gorsza  jest sytuacja w Opa-
lenicy, ponieważ tam  jest fir-
ma, która obsługuje osiedle 
mieszkaniowe.

Proszę powiedzieć skąd się 
wziął tak ogromny wzrost 
kosztów dotyczący ogrze-
wania w Polsce?
Przypomnę może rok 2014. 
Pan Tusk jest przewodni-
czącym Parlamentu Euro-
pejskiego, który wprowadza 
ustawę o „Zielonym Ładzie”. 
Ustawa ta mówi o wyga-
szaniu paliw kopalnianych 
w pierwszej kolejności wę-
giel a po 2040 roku będzie 
gaz a do 2035 będziemy mieć 
samochody elektryczne. Tą 
ustawę unijną podpisała pani 
premier Kopacz. Od tego mo-
mentu zaczęto wprowadzać 
przepisy, które ograniczają 
np. w przypadku Polski ilość 
wydobywanego węgla , który 
daje stałe źródło produkcji 
prądu poprzez elektrocie-
płownie. Przepisy narzucały 
także wskaźniki ilości źródeł 
odnawialnych typu wiatraki 
i solary. Na dzień dzisiejszy 
mamy te zapisy na piątkę, 
czyli jest więcej wiatraków 
i więcej słońca. Więc spełni-
liśmy założenia Unii Euro-
pejskiej. W 2013roku poseł  
Piechociński podpisał się 
pod dokumentem który mó-
wił,że w 2019 roku zostaną 
uwolnione opłaty za emisję 
dwutlenku węgla i za sprze-
daż energii na rynku euro-

pejskim. Premier Morawiecki 
nie podpisał tego dokumen-
tu. Jest teraz taka sytuacja, 
która  mówi o wygaszaniu 
wydobywania węgla dla elek-
trowni i odzyskiwania źró-
dła  słońca  i wiatru ale także 
wprowadza wolny rynek. Jak 
wprowadzono wolny rynek 
to opłata za emisję dwutlen-
ku węgla była na poziomie 18 
euro to już  dzisiaj wynosi 90 
euro czyli wzrost o 500%.

Jaka wobec tego jest wina 
Rosji w tym podnoszeniu 
kosztów paliwa?
Dzisiaj jest PEC chce kupić 
gaz to nie jedzie do firmy, 
która ten gaz wydobywa 
i mogłaby sprzedać  tylko 
musi kupić  na wolnym ryn-
ku. To też automatycznie od 
tego momentu zaczęto pod-
nosić o 100%, 200% ceny 
gazu i na to wszystko nało-
żyło się to, że Rosja wywoła-
ła wojnę w Ukrainie a przed 
wojną zaczęła szantażować 
państwa unijne podnosząc  
opłaty za gaz i paliwa. Pań-
stwa europejskie doszły do 
wniosku, że nie będą współ-
pracować z agresorem, któ-
ry być może nie skończy na 

Ukrainie a będzie chciał 
wprowadzać w Europie nowy 
ład porządkowy odcinając 
się od  dostaw rosyjskich to-
warów. To spowodowało, że 
wszystkie państwa europej-
skie muszą się  zabezpieczyć 
pod względem energetycz-
nym i paliwowym w tym se-
zonie grzewczym i następ-
nych latach. W ślad  za tym 
ceny idą do góry, ponieważ 
znajdą się  odbiorcy, którzy 
zapłacą więcej. Dzisiaj np. 
ceny użytkowania gazu  są 
na poziomie 700 % większe 
niż było to w roku 2019.

Jakie widzi pan rozwiązanie 
z węglem. Nie dosyć, że jest 
drogi to jeszcze tego węgla 
brakuje?
Faktem jest,że z węglem są 
problemy. Kiedy będzie to 
już TVN się martwi jak ten 
węgiel będzie rozwiezio-
ny. Jednak cena jest  trzy-
krotnie wyższa niż  która 
była  w ubiegłym roku, aby 
walczyć z tą  konkurencją 
to w styczniu następnego 
roku węgla będzie nadmiar. 
Wówczas cena  węgla będzie 
taniała z dnia na dzień. Prze-
wożąc ten węgiel z Kolumbii 

czy z Wenezueli on powinien 
kosztować  po rozwiezieniu 
dwa  tysiące a nie trzy tysiące 
czy jeszcze więcej. Nasz rząd 
zastanawiając się jak pomóc 
polakom w tym trudnym cza-
sie  postanowił pomóc rodzi-
nom indywidualnym dać trzy 
tysiące złotych.
Jeżeli chodzi o zapotrze-
bowanie gazu to też nie ma 
obaw ponieważ mamy gaz 
skroplony dostarczany do 
zbiorników w Świnoujściu. 
Jest to około osiem i pół mi-
liarda metrów sześciennych 
w skali całego roku. Mamy 
nitkę gazową z Norwegii do 
Polski. Do końca tego roku 
otrzymamy dwa miliardy 
sześcienne gazu a w następ-
nym roku będzie 10 miliar-
dów sześciennych.
Wydobycie naszego gazu jest 
na poziomie około sześciu 
miliardów sześciennych. Su-
mując te wszystkie dostawy 
jesteśmy zabezpieczeni w stu 
procentach. Może nawet, że 
będziemy około dwóch mi-
liardów nadmiar. To jest po-
trzebne, ponieważ  nie znana 
jest temperatura w zimowe 
miesiące. Prawdopodobnie 
w późniejszym okresie nastą-

pić może spadek ceny metra 
sześciennego gazu.
Czy cena paliwa będzie 
stopniowo spadała?
Co do paliwa to podpisali-
śmy porozumienie z kilko-
ma krajami. Jest m.in. po-
łączenie Lotosu z Orlenem. 
To spowoduje że ceny paliw 
można obniżyć poprzez 
większą ilość zamówionego 
paliwa. Dzisiejszy rynek jest 
taki, ze zawsze można wy-
wołać panikę a wszyscy wie-
my że jesteśmy  w okresie 
wojennym i dzisiaj jest in-
formacja  dotycząca przesła-
na od hakerów rosyjskich do 
mediów społecznościowych, 
które podchwycą i przeka-
żą do obiegu publicznego 
co wywoła   automatycznie 
panikę. Takim przykładem 
wywalczenia wyższych cen 
był cukier. W magazynach  
w Polsce jest pół  miliona. 
ton cukru  a w sklepach bra-
kowało. Dlatego tak się dzie-
je, ponieważ markety jak  
Biedronki i inne które mają  
kapitał nie Polski dostar-
czają 60% cukier z innych 
państw europejskich a 40 
% zakupują w Polsce. Pol-
ski producent zgłasza goto-

wość, że może uzupełnić ale 
markety nie chcą. Dlatego, 
że jak cukru nie ma  to każdy 
klient jest gotowy kupić ten 
cukier nawet za 200 %  żeby  
mieć zapas bo nie wiadomo 
co to będzie. Cena cukru we 
wrześniu prawdopodobnie 
wróci do stanu sprzed roku. 
Jest to przykład, że można 
wywołać panikę z każdym 
produktem i są to działania 
celowe.

W ostatnim Sejmie została 
przyjęta ustawa o dopłatach 
do węgla 3 tysiące złotych 
do gospodarstwa domowe-
go. Jak to będzie wyglądać 
formalnie?
Ta ustawa obejmuje także 
tych którzy są ogrzewani 
węglem w spółdzielniach 
oraz wspólnotach. To będzie 
wyglądało na przykładzie 
Wałcza gdzie ogrzewa PEC 
i cena poszła w górę ale nie 
tak drastycznie jak  w PEC 
w Nowym Tomyślu i nie tak 
drastycznie jak w Opaleni-
cy bo tam podwyżka   była 
100% ale to też są różne  
sprawy gdzie prezesi podej-
mują decyzję. Teraz ta firma 
nie dostanie rekompensaty 
tylko każdy na swoje miesz-
kanie w bloku. Każdy musi 
wypełnić wniosek gdzieś po 
połowie września w Gminie. 
Ta osoba otrzyma 3 tysiące 
złotych a PEC podniesie cenę 
ogrzewania, która ma zre-
kompensować  tą drastyczną 
podwyżkę. Teraz jeżeli po-
maga się tym co ogrzewają 
indywidualnie węglem to 
należy pomóc także tym 
którzy mają ogrzewanie ga-
zem. Na dzień dzisiejszy  nie 
wiadomo jeszcze jaka taryfa 
zostanie podjęta, ale będzie 
określony pułap, który bę-
dzie wskazywał, że do tego 
poziomu ta podwyżka jest 
uzasadniona a poniżej tego 
pułapu będzie zwracana 
kwota z budżetu państwa. 
W tym momencie zostaną 
ujęte szpitale, szkoły i jed-
nostki użyteczności publicz-
nej.                           

tekst nieautoryzowany

poseł czarnecki o paliwie, węglu i gazie
Z posłem krzysztofem czarneckim szefem okręgu pilskiego rozmawia Franciszek Gwardzik

firma fungus bracia marciniak

kupi słomę ze żniw 2022
warunki dostaw oraz ceny do negocjacji

krótkie terminy płatności

Numery kontaktowe 

789 488 731 / 509 308 833

aUtoryzowaNy dealer: 
Nowy tomyśl  ul. kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
zbąszyń  ul. poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-170 
PILARKA łAńCUChOWA 749,-949

www.restauracjasandra.pl
Dostępna bogata oferta  

oraz w formie cateringowej
Uprzejmie zapraszamy

tel. 61 44 23 442 / 504 035 303
Nowy Tomyśl, Plac Chopina 8

Konieczna Danuta, Konieczny Bartosz
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PIEKARNIA 
CUKIERNIA
eUgeNiUsza kocika

w rakoniewicach 
plac powst. wlkp.

zakład  szewski „jar- but”
świadczy usługi: a rozciąganie obuwia a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919
PRODUKCJA OKIEN 

I DRZWI Z PCV
rolety zewNĘtrzNe, szyby 

zespoloNe, szklarstwo

RATY!
ceNy koNkUreNcyjNe

P.H.U. „kUba”  Ewa Paschke
wolsztyn, ul. poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

jaromierz 38, 64-225 kopanica
tel 68 384 06 45 – tel. kom. 604 222 116, 694 560 009

www.brudlo.com.pl
Zapraszamy na naszego Facebooka oraz Instagram

Polecamy: 
a pelargonie, begonie, niecierpki, surfinie, rośliny ozdobne  

z liści oraz wiele, wiele innych roślin na balkony i tarasy
 a wiszące donice z kwiatami  a byliny i trawy  a rozsadę 

ziół i warzyw a bardzo duży wybór donic, doniczek 
i skrzynek balkonowych

a fachową obsługę i doradztwo
a obsadzanie mis, skrzynek i donic

Godziny otwarcia: pon-pt 7:00-18:00 
sb 7:00-15:00 / niedziele i święta nieczynne 

zestawy wypoczynkowe / systemy/ sypialnie
stoły i krzesła / meble kuchenne 

meble młodzieżowe
meblościanki

p.w melbeX  M.W Łukaszewscy
Wolsztyn ul. Przemysłowa 7   

www.melbex.pl   biuro@melbex.pl   tel. 68 347 13 58   czynne: Pn - Pt: 10 - 18   So: 10 - 14

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00
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informuje, że posiada w swojej ofercie

WOLNE MIESZKANIA
3–pokojowe o powierzchni użytkowej 55,68 m2 – 63,33 m2

w nowym budynku przy ul. Winnej 22A w Grodzisku Wlkp.

Cena: 5999 zł/m2 p.u.
Termin ralizacji: sierpień 2023 r.

Szczegółowe informacje pod nr telefonu (61) 44 46 033
lub na stronie internetowej www.smgrodzisk.wlkp.pl/oferta-lokali

pośmiertne odznaczenie 
dla jarosława ziętary

II Festyn Archeologiczny Dymarki 
Miedzichowskie

Historia Jarosława Zięta-
ry była wstrząsem dla całej 
Polski. 1 września 1992 roku 
24-letni dziennikarz został 
porwany w drodze do pra-
cy. Zajmował się tematami 
gospodarczymi oraz dzien-
nikarstwem śledczym. Jego 
ciała nie odnaleziono do dziś. 

W Wielkopolskim Urzę-
dzie Wojewódzkim w Po-
znaniu podczas uroczysto-
ści wręczenia odznaczeń 
państwowych w związku 
z 30. rocznicą jego tragicznej 
śmierci, Jarosław Ziętara zo-
stał pośmiertnie odznaczony 
Krzyżem Kawalerskim Orde-
ru Odrodzenia Polski za wy-
bitne zasługi dla rozwoju nie-
zależnego dziennikarstwa. 
Odznaczenie otrzymał rów-

nież Krzysztof Kaźmierczak 
– poznański dziennikarz 
i przyjaciel Ziętary. W imie-
niu Prezydenta Rzeczypo-
spolitej Polskiej aktu dekora-
cji dokonał sekretarz stanu 
w Kancelarii Prezydenta RP 
Andrzej Dera wraz z wojewo-
dą wielkopolskim Michałem 
Zielińskim. 

- Bohaterami dzisiejszej 
uroczystości są osoby, które 
wykazały niezwykłe przy-
wiązanie do najbardziej 
podstawowych, do najbar-
dziej powszechnych ludzkich 
wartości: dążenia do prawdy, 
dążenia do sprawiedliwo-
ści, niezgody na bezprawie 
i przemoc – podkreślił woje-
woda Michał Zieliński pod-
czas uroczystości. 

- Jestem przekonany, że 
gdyby Jarek byłby tu z nami, 
jako dziennikarz, a zapowia-
dał się na świetnego dzienni-
karza, swoimi dokonaniami 
i swoją pracą zasłużyłby na 
ten order – mówił brat Jaro-
sława Ziętary Jacek Ziętara, 
który odebrał odznaczenie. 

Jarosław Ziętara urodził się 
w 1968 roku w Bydgoszczy. 
Był absolwentem Uniwersy-
tetu im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu. Współpracował 
między innymi z „Gazetą 
Poznańską”. W 2016 roku, 
na budynku domu w którym 
mieszkał, odsłonięta zosta-
ła tablica upamiętniająca 
Jarosława Ziętarę. Widnieje 
na niej napis „zginął, bo był 
dziennikarzem”.

W dniu 21 sierpnia br. na 
terenie skansenu w miejsco-
wości Miedzichowo, odbył 
się Festyn Archeologiczny 
Dymarki Miedzichowskie. 
Organizowany przez Gmine 
Miedzichowo i Stowarzy-
szenie Lewiczynek - Zielona 
Przystań Gminy. Mieszkańcy 
i goście mogli zwiedzać sta-
nowiska  oraz  brać aktywny 
udział w zajęciach archeolo-
gicznych.

Na terenie Skansenu „Dy-
marki Miedzichowskie na 
Szlaku Wikliny” zlokalizo-
wano stanowiska, na których 
zaprezentowano dawne zaję-
cia ludności:

1.Obróbka Krzemienia i in-
nych kamieni

2. Stanowisko obróbki ko-
ści i poroża 

3. Stanowisko ceramiczne
4. Tkactwo
5. Obróbka drewna
6. Rolnictwo w pradziejach
8. Myślistwo
9.Metalurgia we wczesnej 

epoce brązu
10. Budowa pieca dymar-

skiego i  wytapianie rudy że-
laza

Stanowiska, które znaj-
dowały się na terenie skan-
senu przygotowane zostały 
przez geologów, etnografów 
i archeologów skupionych 
w grupę „Archeoreplica” ze 
Starego Górnika reprezen-
tującego przez Pana Marcina 
Diakowskiego oraz Pana Ma-
cieja Tomaszczyka z grupy 
Officina Ferraria,

Punktem kulminacyjnym 
był wytop darniowej rudy że-

laza.  Niezbędne w procesie 
przetapiania rudy darniowej 
było spalanie wysokokalo-
rycznego węgla drzewnego. 
Budowę pieca rozpoczynano 
od wykopania zbiornika na 
płynny żużel, tzw. kotlin-
kę. Jej głębokość i średnica 
wynosiła około 50 cm. Nad 
kotlinką, oblepiając gliną 
plecionkowy szkielet, wzno-
szono tzw. szyb. Do wnętrza 
powstałego pieca wsypywa-
no naprzemiennie przygoto-
waną rudę i węgiel drzewny. 
Podsycany miechem płomień 
osiągał temperaturę od 1200 
do 1300 stopni Celsjusza. Po-
zwalała ona upłynnić wszel-
kie zawarte w rudzie zanie-
czyszczenia, które jako żużel 
spływały do kotlinki. Żelazo 
tzw. łupka, zbierało się powy-
żej żużla. Po ukończeniu pro-
cesu piec zostawał zburzony 
aby uzyskać żelazo.

Na Festynie nie mogło rów-
nież zabraknąć warsztatów 
plecionkarskich prowadzo-
nych przez Stowarzyszenie 

Przyjaciół Nowotomyskiej 
Wikliny.

Warsztaty plecionkarskie 
pn. „Integrujmy się” w za-
kresie profilaktyki zostały 
realizowane w ramach Gmin-
nego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych.

Podczas Festynu Archeolo-
gicznego odbył się również 
kolejny już 4 Miedzichowski 
Eko-Jarmark na Szlaku Wi-
kliny.

W jarmarkach wzieli 
udział lokalni eko wytwórcy i 
producenci, ale także artyści 
i rzemieślnicy wykorzystują-
cy w swoich pracach surowce 
naturalne.

Eko Jarmarki nie tylko pro-
mują ekologiczny styl życia 
wśród mieszkańców Powiatu 
Nowotomyskiego, jak i ca-
łego województwa wielko-
polskiego, ale także tworzą 
przestrzeń do nawiązania 
bezpośrednich kontaktów 
pomiędzy producentami a 
konsumentami.

Szczególne podziękowa-
nia dla sponsorów Festynu 
Archeologicznego: Europej-
skiego Leasingu Samocho-
dowego, Regionalnej Dyrek-
cji Lasów Państwowych w 
Szczecinie,  Firmy POLMAX 
S.A., 

Projekt współfinansowany 
ze środków samorząd woje-
wództwa wielkopolskiego.

Więcej zdjęć na stronie: 
http://miedzichowo.pl/gale-
ria/ii-festyn-archeologiczny-
-dymarki-miedzichowskie.
html
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Romantyczną parę przez całą salę wiózł
mówią obecni ponoć wielki wóz
a ja raczej na takim stanowisku stoję
że był mały wóz i gwiazd dwoje

główny woźnica nas wszystkich zachwy-
cał
wywijał super kawałki na klawiaturze
mowa o Michale a do tego Jurek Konopa
na saksofonie dawał wowow ostrego 
kopa

podróż do tego z dwoma pięknymi da-
mami
w stylu wesołym ala Moulin Rouge
piosenki retro były bardzo ekstra
z „Letnim spojrzeniem miłości” i już

(c) Zbigniew Roth

W miniony poniedziałek 
Jeżyckie Centrum Kultury 
i Poznańska Akademia Se-
nioralna zorganizowały lek-
ko strawny posiłek dla ducha, 
co potwierdzi każdy, kto Kon-
certu wysłuchał. Głównym 
pomysłodawcą a zarazem 
wykonawcą, był znakomity 
muzyk, aranżer i pianista Mi-
chał Szóstek.

S U M M E R Look of love 
„Letnie spojrzenie miłości”. 

Wykonawcy: Michał Szóstek, 
Agata Niedzielska i przyjacie-
le: Jerzy Konopa, Małgorzata 
Głowacka, Zofia Liwerska. 
Zaprezentowany repertuar 
to   muzyczno- vocalny miks 
przebojów:  Snt she lovly   St. 

Wonder, Pod Papugami, kAu-
tumn Leaves   Sway, Prze-
tańczyć z Tobą chcę całą, 
Pogoda ducha, Moje serce, 
muzyk, Dzień, Wspomnienie 
lata, Już nie zapomnisz mnie, 
Wielka miłość, Augustowskie 

noce, Deszcz, Powrócisz tu, 
Och życie kocham cię nad 
życie, Blue moon Fly me to 
the moon, What a wonderful 
World.

Słuchaczom tego Koncer-
tu przypadł do gustu, nie-

zwykle dynamiczny w swej 
grze na saksofonie Jurek 
Konopa, choć bez jednego 
na głowie włosa , ale ka-
wał chłopa. Miał niezwykle 
urokliwą mimikę podczas 
dęcia, wedle własnego za-
cięcia, że trudno było wyjść 
z podziwu. Swoje szczególne 
zauroczenie jego grą wyra-
żała płeć piękna rzęsistymi 
oklaskami. Przyznać muszę 
w tym miejscu, że tradycyjny 
wodzirej i organizator ta-
kich wydarzeń red. Krzysz-
tof Wodniczak, dyskretnie 
w stylu angielskim zmył się 
z widowni, by kuluarach 
rozkoszować się brzmienia-
mi instrumentów i wokalem 
wykonawców. Główną boha-
terką koncertu, była .Agata 
Niedzielska w której wyko-
naniu utworu  Moje Serce to 
jest muzyk, przypadło mnie 
i wielu innym słuchaczom 
do gustu, nie wspominając 
powrotu na scenę takich 
utworów jak: Już nie zapo-
mnisz mnie , Augustowskie 
noce , które ochoczo into-
nowała   widownia. Całość 
dopełniło bogactwo menu, 

które jak zwykle przygoto-
wali gościnni gospodarze p. 
Elżbieta i Karol Wyrębscy. 
Pozostaje mi w tym miejscu 
podjąć myśl ogólnie szeptem 
wypowiadaną, że taka for-
ma spotkań i rozrywki nas 
seniorów jest najbardziej 
chcianą.

Tekst: Zbigniew Roth
Fot. Kazimierz Seredyński

Od kiedy na poznańskiej 
szeroko rozumianej sce-
nie muzycznej pojawił się 
zespół String Connection 
Krzesimira Dębskiego (1981), 
nie spotkałem tak zjawisko-
wego ansamblu jak Grupa 
SZÓSTKA! Rozbudowane 
kompozycje i aranżacje pia-
nisty i lidera grupy Michała 
Szóstka, zachowują wy-
ważony dystans w   formie 
i treści, w które znakomicie 
wpisują się pozostali człon-
kowie zespołu. Po prostu 
grają na „6.” przekazując 
emocje w dur i moll! Zaska-
kują, inspirują i zachwycają 
w swoisty sposób. Zapra-
szam koneserów i miłośni-
ków dobrej muzyki...

Ludzkie życie jest warte tyle 
ile świadomość tego czym 
jest poświęcenie, aby je oca-
lać – udowadniały to brawa, 
które wybrzmiały 27 sierp-
nia br., podczas premiery 
spektaklu muzycznego „Ire-
na” w Teatrze Muzycznym 
w Poznaniu. To właśnie ten 
teatr, po raz kolejny pokazał, 
że lokalna instytucja kul-
tury, może tworzyć sztukę, 
która nie tylko odnajduje się 
na scenie kultury europej-
skiej, ale również ją inspiruje 
i wzbogaca.  

„Irena” to spektakl, który 
rozwija wrażliwość ogólno-
polskiej i międzynarodowej 
publiczności. Rozmiar serca 
jego zdarzeń definiuje wiel-
kość dokonań Ireny Sendle-
rowej, Sprawiedliwej Wśród 
Narodów Świata. Na premie-
rę czekaliśmy od dnia jej 112 
urodzin – ich rocznicy przy-
padającej 15 lutego br., kiedy 
Teatr Muzyczny ogłosił, że 
na jego afisze wejdzie „Irena”. 
Ten, kto ją zobaczy, będzie 
wiedział, że nie tylko „wej-
dzie”, ale i „wbiegnie”… Poja-
wia się pytanie – czy w cza-
sach wojen rzeczywistych 
i cyfrowych, jest czas na opo-
wieść o postaci, która miała 
wrażliwą osobowość a sama 
jej aparycja była delikatna? 
Otóż, tak! Na pewno – tak! 
Bo jeśli przetrwała i przeszła 
do historii, to tym bardziej 
jest wzorem postaw, które 
w ostatecznym rozrachun-
ku okazują się być silniejsze 
niż mosiądz kul i brutalność 
oprawców. 

Irena Sendlerowa, już od 
29 roku życia, niosła pomoc 
tym, którzy najbardziej jej 
potrzebowali. Ocalała życie 

żydowskich dzieci, sama na-
rażając swoje. Krok po kroku. 
Dzień po dniu. Umożliwi-
ła ucieczkę z getta kilkuset 
dzieciom. Spektakl przed-
stawia ją jako postać, która 

dokonywała wyjątkowych 
czynów, nie będąc wolną od 
własnych lęków i problemów. 
W tym tkwi jego najbardziej 
uniwersalna myśl – aby zo-
stać bohaterem, trzeba ob-

serwować to, co niesie rze-
czywistość i szybko reagować 
na jej zmiany – tak, aby moż-
na było stwierdzić – wartość 
bez działania jest jedynie 
ideą. 

„Irena” to spektakl o fak-
tach odnajdujących tożsa-
mość w ideach; o nadziei, któ-
ra – parafrazując treść jednej 
z jego piosenek – „daje życie, 
choć czasem rozwiewa się 
jak mgła”. Opowiada o osobie 
historycznej i na swój sposób 
legendarnej. W dobie, gdzie 
granice wartości burzą dzia-
łania wojenne, jest na wskroś 
współczesny. Daje życie, 
nadzieję i coś jeszcze – sens 
odczuwania wewnętrznego 
pokoju, który rodzi się z prze-
baczenia. 

Dzięki temu, że ma formę 
musicalu, potrafi w rozmaity 
sposób oddziaływać na nasze 
zmysły – wchodzić w umysły, 
stopy, palce, ręce… odczu-
wać dreszcze, ból i pragnie-
nie sprawiedliwości, które 
– zdaje się – jest dziś pod-
skórną intencją. Czujemy 
emocje, a łzy nie spływają 
za szybą jak deszcz. Ocuca 
nas ich żar i chłód. To zasłu-

ga obrazowej choreografii 
Dany Solimando; scenogra-
fii Damiana Styrny, uczuć 
odzianych w kostiumy Anny 
Chadaj. Tak dopełnia się li-
bretto autorstwa Piotra Pi-
wowarczyka i Mary Skinner. 
Aorty zdarzeń prowadzą do 
wspomnianego serca, które-
go rytm akcentuje muzyka 
Włodka Pawlika i piosenki 
Marka Campbella. W roli 
głównej podziwiamy Oksanę 
Hamerską i Judytę Wendę. 
Fabułę rozwijają przyjaciółki 
Ireny: Magda (Joanna Rybka-
-Sołtysiak, Urszula Laudań-
ska) i Jaga (Katarzyna Tapek, 
Aleksandra Daukszewicz 
i Olena Yakymchuk). Warto 
zwrócić uwagę na bohate-
rów, którzy są wzorowani na 
autentycznych osobach: A są 
to: Jan Dobraczyński – szef 
Ireny i Jagi (Łukasz Brzeziń-
ski, Tobiasz Szafraniak) oraz 
Janusz Korczak (Przemysław 
Łukaszewicz). 

Szczególnie dobitnym mo-
tywem jest ten, który dotyczy 
Gestapo – jeśli historia odzy-
skuje głos w pełnym brzmie-
niu, to jest to jeden z tych mo-
mentów. Przypomnijmy, że 
miejsce, w którym znajduje 
się obecnie poznański Teatr 
Muzyczny, było niegdyś sie-
dzibą Gestapo.   

Spektakl „Irena” Teatru 
Muzycznego w Poznaniu, 
w reżyserii Briana Kite’a, po-
winien obejrzeć każdy, kto 
poznał lub jeszcze nie wie, 
co oznacza wartość życia – 
osobistego i społecznego. Za 
każdym razem, gdy komuś 
pomagamy, w istocie ocala-
my siebie...

Tekst: Dominik Górny 
Zdj.: Hieronim Dymalski

muzycznie na szóstkę

„irena” – spektakl o nadziei



13POWIATY-GMINY
6 września 2022 motoryzaCja

EDMUND BOSY

OKRĘGOWA STACJA KONTROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
samocHody osobowe „b” i dostawcze (do 3,5 t.)

samocHody ciĘŻarowe „c” (do 16 t.)
samocHody ciĘŻarowe „c” (pow. 16 t.)

aUtobUsy „d”
ciĄgNiki „t”

przyczepy i Naczepy „e” 

Za nami V Ogólnopolski Zlot 
Czerwonych Samochodów, 
a wyjątkowy choćby z tego 
względu, że biorą w nim udział 
jedynie wozy strażackie.

Sobota 20 sierpnia nie była 
już tak upalna jak poprzednie 
dni, stąd tysiące ludzi pojawi-
ło się na terenie Międzynaro-
dowych Targów Poznańskich, 
które znów użyczyły swojej 
przestrzeni dla tej niezwykłej 
imprezy.

Jak bardzo trzeba kochać 
nie tylko to co często wykonu-
je się bezinteresownie, ale tak-
że jak bardzo trzeba kochać 
życie i ciężką pracę. Myślę, że 
ci z Państwa, którzy nigdy na 
tym zlocie nie byli nie do koń-
ca zrozumieją te słowa. Nato-
miast stali bywalcy na pewno 
z taką oceną się zgodzą. Bo 
oto znów mogliśmy zobaczyć 
całą rzeszę dumnych, ale jed-
nocześnie skromnych ludzi, 
pasjonatów i entuzjastów za-
razem, strażackiego fachu. 
Bo iluż godzin, dni, miesięcy 
ciężkiej pracy potrzeba by 
niektóre z tych zabytkowych 
pojazdów, bo i takie na zlocie 
co roku się pojawiają, nadal 
mogły pełnić swoją funkcję. 
A z kolei ile wysiłku trzeba 
włożyć by niektóre z nich 
znów przywrócić do życia. 
O tym najlepiej wiedzą ci, któ-
rzy właśnie w takich wozach 
bojowych zjawiają się na ko-
lejnych zlotach. Natomiast to 
co pozytywnie zaskakuje, to 
ogromna liczba młodych, ba, 
nawet bardzo młodych ludzi, 
którzy służą, lub są adeptami 
Ochotniczych Straży Pożar-
nych w całej Polsce. Proszę 
tylko nie mówić, że dzisiejsza 

młodzież jest zainteresowana 
jedynie sobą i stroni od ambit-
nych zadań. To zwykłe uogól-
nienia, które na pewno srodze 
krzywdzą tych młodych, am-
bitnych ludzi, których można 
było w tą sobotę spotkać na 
terenie MTP. Przyjechali ze 
swoimi starszymi kolegami, 
strażakami nawet z odległych 
miejscowości w kraju. Może 
to oni są elitą, być może spo-
ra grupa zwykłych leniuchów 
zupełnie ich nie rozumie, ale 
to tym większy powód do tego 
by ich wyróżnić. Ach... i jesz-
cze jedno, ci młodzi entuzja-
ści to nie tylko chłopaki, bo 
dziewczyn w tym doborowym 
towarzystwie, nie brakuje.

A powracając do pojazdów, 
to zawsze swego rodzaju mix, 
w którym można znaleźć 
zarówno super nowoczesne 
jednostki jaki i te najbardziej 
leciwe, ale ciągle sprawne po-
jazdy, niekiedy pamiętające 
jeszcze lata 60 – te XX wieku. 
A wśród tych zabytkowych 
nie zabrakło także lśniących, 
polskich Jelczy i Starów. Trze-
ba przyznać, że zawsze budzą 

ogromne zainteresowanie.
Na zlocie pojawili się rów-

nież ratownicy drogowi 
i policjanci. To także dobra 
tradycja, kontynuowana od 
lat.  Na specjalnie przygoto-
wanych stoiskach rozmawiali 
z najmłodszymi, pokazywali 
nie tylko swoje pojazdy i spe-
cjalistyczny sprzęt, ale także 
między innymi prezentowali 
umiejętność niesienia pierw-
szej pomocy. Zresztą z myślą 
o najmłodszych przygoto-
wano również bardzo wiele 
miejsc do zabawy i rozrywki.  
W sumie ten kolejny, przypo-
mnę V już  Ogólnopolski Zlot 
Czerwonych Samochodów 
można nazwać niezwykle 
udanym, rodzinnym pikni-
kiem.

Myślę, że na koniec należy 
podziękować tym wszystkim, 
którzy dołożyli wszelkich sta-
rań by udało się zrealizować 
to kolejne, niezwykłe wyda-
rzenie.

Zatem, do zobaczenie za 
rok.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Kiedy dziś spoglądamy na 
współczesne auta, to często 
odnosimy wrażenie, że nad-
wozia projektował ten sam 
człowiek. No może poza kil-
koma wyjątkami.  Przód, tył, 
linie boczne, nawet wnętrza 
zapełnione ekranami są do 
znudzenia podobne. Nawet 
kolory samochodów na uli-
cach bez większego polotu. 
A dawniej?

Dawniej styliści starali 
się by ich produkt był wy-
jątkowy, a niekiedy, jedyny. 
Pomagały w tym firmy karo-
seryjne. Kiedy to do konkret-
nego zespołu napędowego 
oddzielnie projektowano 
nadwozie. Niekiedy pomysły 
trafiały do produkcji seryjnej 
innym razem dla klientów 
bardziej majętnych można 
było stworzyć coś niepowta-
rzalnego.

Dzisiaj zapraszam Państwa 
do naszych południowych 
sąsiadów, do Republiki Cze-
skiej. Otóż w miejscowości 
Vysoke Myto znajduje się 
jedno z bardziej niezwykłych 
muzeów motoryzacyjnych - 
„Muzeum Nadwozi Sodom-
ka”.

Josef Sodomka zaczynał 
w tej samej miejscowości 
jako kołodziej, było to w roku 
1896. Z czasem warsztat 
zmienił się w miejsce, gdzie 
zaczęły powstawać pierwsze 
konne powozy i tak sytuacja 
nie zmieniła się do wybuchu 
I Wojny Światowej, chociaż 
na początku II dekady XX 
wieku Josef Sodomka zaczy-
nał już projektować nadwo-
zia samochodowe. Działania 
wojenne jednak zmusiły go 
do odłożenia na bok tych 
planów.  Po wojnie nadal wy-
konywano tu konne powozy, 
ale popyt na nie stopniowo 
malał.

Zasadnicza zmiana na-
stąpiła w roku 1925, kiedy 
to z praktyki w zakładach 
Laurin & Klement (dzisiejsza 
Škoda) wrócił syn właści-
ciela. To on przekonał ojca 
do szybkiej zmiany profilu 
produkcji. W tym czasie Eu-
ropa zachłysnęła się już sa-
mochodami i to był właściwy 
kierunkiem rozwoju. Stąd 
już w tym samym roku po-
wstało tu pierwsze nadwozie 
samochodowe. To był czas 
kiedy o elegancji auta stano-
wiły właśnie nadwozia, czę-

sto wykonywane, jak wspo-
mniałem, na indywidualne 
zamówienia. Projektowano 
je do gotowych już zespołów 
napędowych wraz z ramą 
i silnikiem. W krótkim cza-
sie okazało się, że Sodomka 
do takich projektów ma wy-
jątkową rękę. Firma zaczęła 
zajmować się wtedy także 
produkcją kabin do aut cięża-
rowych i autobusów.

A oto co mówi dyrektor 
Muzeum Nadwozi Sodomka, 
Jiří Junek – „Wielką sławę 
zdobyła sobie firma wyko-
nując nadwozia dla ówcze-
snych celebrytów, jak choćby 
założyciel słynnej do dzisiaj 
fabryki obuwia Jan Antonin 
Bata, czy żona prezydenta 
Czechosłowacji Hana Bene-
śowa. Chlubą naszej kolekcji 
jest unikatowe auto Aero 50 
Dynamik. Wykonano jedynie 
8 sztuk. Do naszych czasów 
zachowały się tylko dwa. Je-
den stoi w naszym muzeum, 
a drugi przed kilkoma tygo-
dniami pojawił się na aukcji 
w Stanach zjednoczonych 
i został sprzedany za sumę 
prawie 350 tyś. dolarów.

Ale jednocześnie prawie 
w tym samym czasie firma 

zaprojektowała jeden z naj-
tańszych i niezwykle popu-
larnych samochodów na 
rynku. To Jawa Minor, który 
pojawił się w latach 30 – tych 
XX wieku. Wtedy też fabryka 
należała już do ścisłej czo-
łówki producentów nadwozi.  
Te dwa samochody pokazują 
jak firma Sodomki potrafiła 
sobie poradzić z przeróżny-
mi wyzwaniami. A pamię-
tajmy, że przecież cały czas 
produkowano tu także au-
tobusy. Skoro już mówimy 
o pojazdach przeznaczonych 
do komunikacji publicznej. 
To należy powiedzieć, że 
właśnie tutaj w zakładach 
Sodomka zaprojektowano 
autobus Śkoda 706 RTO. Po 
pewnym czasie na licencji 
tego właśnie autobusu zaczę-
to w Polsce produkować słyn-
ne Jelcze. Zatem tym bardziej 
zapraszam turystów z Polski 
do miasta Vysoke Myto, do  
Muzeum Nadwozi Sodomka”.

Ja od siebie tylko dodam, 
że okolica miasta to także 
tereny, gdzie odpoczniemy 
w otoczeniu pałaców, zam-
ków, zabytkowych miaste-
czek i dziewiczej przyrody.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Wyjątkowe czerwone samochody retro elegancja
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Usługi w ramach medycyNy pracy

tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86
rejestracja czynna /wejście B/

GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4
a poniedziałki - 15.00 - 19.00 

a wtorki i czwartki 13.00 -17.00 
a środy 8.00 - 12.00  a piątki 8.00 - 12.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3d
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych iveco, mercedes, scania, 
Volvo, renault itp.

OKRĘGOWA 
STACJA 
KONTROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
postaw Na tradycjĘ i doŚwiadczeNie

tomasz brycHcy
ul. poznańska 34 ,grodzisk wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitoweszeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

PRZY MłYNIE
BISTRO
catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
buk, ul. dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

senior 60+

To pierwsze i największe 
w Polsce targi produk-
tów i usług dla  osób star-
szych. Przy ich organizacji 
współpracują Grupa MTP, 
Samorząd Województwa 
Wielkopolskiego poprzez 
Regionalny Ośrodek Polity-
ki Społecznej w Poznaniu 
oraz Miasto Poznań, gdzie 
koordynacją wydarzenia 
zajmują się Międzynaro-
dowe Targi Poznańskie. 
Wydarzenie odbędzie się 
w dniach 30.09-01.10.2022 
na terenie Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich 
w pawilonie nr 3. Targi Viva 
Seniorzy 2022 zostały obję-
te Patronatem honorowym 
przez Prezydenta Miasta 
Poznania Jacka Jaśkowiaka 
oraz Marszałka Wojewódz-
twa Wielkopolskiego Marka 
Woźniaka. 

Wydarzenie jest dedyko-
wane osobom 60+ i jest to 
świetna okazja by spędzić 
czas wspólnie z przyjaciół-
mi, nawiązać nowe kontakty, 
wziąć udział w koncertach, 
turniejach gier i różnych ak-
tywnościach sportowych, 
a także skorzystać z darmo-
wych konsultacji. Targi Viva 
Seniorzy! - to wydarzenie, 
podczas którego odwiedzają-
cy mogą zapoznać się zarów-
no z  ofertą usług komercyj-
nych (sanatoriów, wczasów, 
sprzętów medycznych i in-
nych), jak i propozycjami nie-

odpłatnego spędzania wol-
nego czasu. To przestrzeń 
umożliwiająca zaprezento-
wanie przez producentów, 
usługodawców, samorządy 
i organizacje pozarządowe 
szerokiej i kompleksowej 
oferty, uwzględniającej po-
tencjał oraz potrzeby osób 
starszych. 

Wydarzenie, w tym roku 
organizowane po raz jede-
nasty, będzie podzielone 
na cztery bloki tematyczne: 
aktywność – turystyka, sa-
natoria i uzdrowiska, hotele 
i pensjonaty, gabinety od-
nowy biologicznej, uroda 
i styl, sport i rekreacja, klu-
by seniora; zdrowie (strefa 

tworzona we współpracy 
z firmą Herbapol) – produkty 
prozdrowotne, rehabilitacja, 
medycyna naturalna, środki 
pielęgnacyjne, zdrowa żyw-
ność, placówki lecznicze); 
wiedza – edukacja i rozwój, 
Uniwersytet Trzeciego Wie-
ku, szkoły językowe, ko-
munikacja i nowe media, 
finanse i ubezpieczenia, 
doradztwo, organizacje non 
profit, ośrodki rozwoju oso-
bistego; otoczenie – domy 
i mieszkania, projektowanie 
dla seniorów, infrastruktura 
miejska, domy pomocy spo-
łecznej i placówki opiekuń-
cze, domy seniora, systemy 
kontroli i zabezpieczeń, po-
moce w życiu codziennym. 
Na dużej scenie na seniorów 
czekają główne atrakcje wy-
darzenia m.in. każdego dnia 
koncert gwiazdy polskiej sce-
ny muzycznej. 

W trakcie trwania wyda-
rzenia zostaną wręczone na-
grody dla najaktywniejszych 
seniorów w Wielkopolsce 
oraz przyznane zostaną na-
grody w Konkursie Laur Se-
niora. Celem Konkursu jest 
szeroka promocja dedyko-
wanych specjalnie seniorom 
produktów, usług i dzia-
łań, wyróżniających się pod 
względem funkcjonalności 
lub zaspokajających potrzeby 
i oczekiwania tej grupy spo-
łecznej.

Roman Szymański

Na terenie Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich 30 
czerwca tego roku zainaugu-
rowano utworzenie Polskiej 
Strefy Inwestycji Wielkopol-
ska, wchodzącej w skład  Ko-
strzyńsko – Słubickiej Stre-
fy Ekonomicznej, która jest 
drugą najlepiej prosperującą 
strefą w Polsce.  

Cały zabieg polega na tym, 
że ze wspomnianej strefy 
wydzielono podstrefę skła-
dającą się z 14 powiatów z 
północno - zachodniej części 
Województwa Wielkopol-
skiego łącznie z Poznaniem. 
Można by zapytać w jakim 
celu powołano do życia taką 
regionalizację? Otóż ta forma 
i umieszczenie zarządu tego 
podmiotu na terenie  Między-
narodowych Targów Poznań-
skich pozwala na zasadnicze 
nie tylko skrócenie czasu w 
celu załatwienia formalności, 
ale także pozyskanie wiedzy, 
czy też fachowe konsultacje 
przy podejmowania decyzji 
przez przedsiębiorców i to w 
miejscu do dekad związanym 
z handlem i promocją.

Już obecnie na wspomnia-
nym obszarze naszego woje-

wództwa działa 56 inwesto-
rów. A z pewnością będzie ich 
przybywać.

To przedsiębiorcy głównie 
z branży nowych technologi, 
oraz produkcyjnych, którzy 
mają szansę na pomoc pu-
bliczną w wysokości do 45% 
wartości kosztów kwalifiko-
wanych inwestycji.

Z kolei niektóre inwesty-
cje, szczególnie te związane 
ze współpracą międzyna-
rodową, mogą liczyć także 
na pomoc rządu. Dotyczy to 
choćby działań przy podję-
ciu produkcji jakże obecnie 
poszukiwanych na świecie, 
półprzewodników.

Już niedługo rozmowy ta-
kie prowadzone będą między 
innymi z Tajwanem.

Podstrefa Wielkopolska to 
trzeci podmiot pomagający 
firmom, którego celem jest 
wsparcie rodzimych przed-
siębiorstw. Przypomnijmy, 
że od dawna działają już, 
Polska Agencja Rozwo-
ju Przedsiębiorczości oraz 
Centrum Obsługi Przedsię-
biorców Agencji Rozwoju 
Przemysłu.  

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

targi Viva seniorzy!Polska Strefa Inwestycji Wielkopolska
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„Interesowałem się muzyką 
poważną, potem taneczną, 
a w czasie studiów zacząłem 
grać muzykę jazzową zupeł-
nie sam. Jedyną szkołą było 
radio” – te słowa Krzysztofa 
Komeda-Trzcińskiego można 
dziś sparafrazować w taki oto 
jazz – „Jedyną szkołą, w któ-
rej nauczysz się o twórczości 
Komedy jest dziś książka Dio-
nizego Piątkowskiego pt. Ko-
meda on records”. To właśnie 
ona jak radio, nadaje na ta-
kich falach, których chce się 
słuchać, gdzie to, co ma być 
poważne jest poważne, a to, 
co jest anegdotą, pozwala na 
własne interpretacje. Wy-
dawcą jest Era Jazzu. Podczas 
jej jesiennej edycji odbędzie 
się premiera wydawnictwa.

Książkę „Komeda on re-
cords” czyta się jak zapis kon-
certu, gdzie libretto staje się 
pretekstem do odnalezienia 
własnego brzmienia w pły-
totece przeżyć. Zarówno dla 
czytelnika jak i dla twórcy 
publikacji, są one autorskie. 
Przypomnijmy, Dionizy Piąt-
kowski to biograf Komedy 
oraz autor monografii „Czas 
Komedy”. 

Wydawnictwo tworzy 9 
rozdziałów opisanych jako 
„Katalog nagrań Krzysztofa 
Komedy”. Otwierają kom-
pendium, które wybrzmie-
wa tak na scenie osobistego 
życia jak i artystycznych 
wizji jego bohatera. Bli-
sko 300 stron książki i tyle 
samo płyt komedowskich, 
filmografia i bibliografia 
– wszystko to sprawia, że 
książka jest ewenemen-

tem na skalę Polski, Europy 
i świata. Brzmienie tego, 
co interesujące odnajdzie 
w niej pasjonat jazzu i twór-
czości Komedy, kolekcjoner 
ciekawostek i anegdot jak 
i wytrawny historyk, który 
wie, że tylko wytrawne wino 
docenia czas dojrzewania. 
Tak się stało w przypadku 
Dionizego Piątkowskiego, 
który swoją „komedowską 
winnicę” wzbogacał przez 
lata o nowe nagrania. Po-
tem je recenzował, czy-
li wyciskał sok. Dawał do 
spróbowania słuchaczom 
Ery Jazzu, aby muzyka Ko-
medy odkrywana na nowo, 
była jak winogrona bez pe-
stek – pełna szlachetności 
i klasy. „Komeda on records” 
w opinii wielu może stać 
się ukoronowaniem zapisu 
przyjaźni Piątkowskiego 
z twórczością Komedy. To 

publikacja dla pasjonatów 
i dokumentalistów. Dla mło-
dych i bardziej jesiennych. 
Dla tych, którzy potrafią 
tylko czytać albo słuchać. 
Dla tych, którzy chcą się na-
uczyć czytać lub słuchać ze 
zrozumieniem i szacunkiem 
dla dziedzictwa twórczości, 
której dźwięki mają zdol-
ność zmieniania szybkości 
bicia naszych serc. Tak jak 
muzyka Komedy od swego 
zarania wpływała na świa-
topogląd społeczny tak i ta 
książka, wydana w tym kon-
kretnym czasie, przypomi-
na to, co było zapomniane 
dla szerszych kręgów spo-
łecznych. I poza wszystkim 
– daje radość z jej przeglą-
dania. 

Nagrania, filmy i publika-
cje są tutaj wyszczególnione 
chronologicznie, uwzględ-
niając (znaną lub domniema-
ną) datę edycji. Intelektual-
nym smaczkiem opracowania 
są np. komentarze, w których 
zawarto nagrania i wydaw-
nictwa skrywane w prywat-
nych archiwach, w studiach 
nagraniowych i taśmotekach 
radia. 

Jak mówi sam autor, książ-
ka jest próbą usystematyzo-
wania pewnej wiedzy. A ja 
zapewniam, że nie jest jedy-
nie próbą, ale konkretnym 
dźwiękiem – dla jednych 
wystarczającym, dla innych 
będącym echem rodzącym 
nowe dźwięki. Osobiście 
optowałbym za tę drugą opi-
nią. W końcu to jazz – jego 
rolą jest nieoczywistość… 

Tekst: Dominik Górny

Muzyka jak kiść winogrona 
– książka na miarę dojrzałego wina

Takie wydarzenia mają zna-
czenie nie tylko dla naszej 
gminy, ale dla całej Polski 
i środowisk zagranicznych – 
powiedział Jacek Bartczak, 
burmistrz gminy i miasta 
Raszków, 27 sierpnia 2022 
r. Po tych słowach nastąpiło 
otwarcie wystawy oraz pre-
zentacja albumu „Klepsy-
dry bez parasola” autorstwa 
Dominika Górnego (poezja) 
i Stanisława Brajera (obrazy). 

Przybyli goście z całej Eu-
ropy, w tym głównie z Francji 
i Wielkiej Brytanii – miło-
śnicy sztuki Stanisława Bra-
jera. Przypomnijmy, twórca 
„świata barwnych myśli” 
urodził się w gminie Rasz-
ków i niedawno przekazał 
do muzeum ziemi raszkow-
skiej blisko 50 obrazów, aby 
jak powiedział – „zostały po 
wsze czasy jako dowód, że 
kochał tę ziemię”. „Sztuka 
Brajera jest uniwersalna, bo 

dotyka Ziemi i nieba. Wykra-
cza poza ramy wyobraźni, 
rodzi się z uczuć i dla uczuć. 
Odkrywa świat, który pod-
skórnie czujemy ale dopiero 
dzięki tej sztuce znajdujemy 
do niego klucz” – zauważył 
Dominik Górny, komisarz 
wystawy. Jest ona pierwszą 
w historii, otwartą dla szero-
kiej publiczności ekspozycją 
o charakterze muzealnym 
w Pałacu w Przybysławicach. 
Wydana z tej okazji książka 
poetycka w swoim tytule na-
wiązuje do cyklu malarskie-
go „Klepsydry”. Składa się 
z ponad 50 wierszy i tej samej 
liczby obrazów. 

Znaczenie wydarzenia dla 
szerszego kręgu osób, za-
uważył Leszek Miller, były 
premier polskiego rządu, 
który w liście do artystów 
i uczestników wydarzenia 
napisał – „Cieszy mnie fakt, 
że ten projekt stanowi po-

łączenie dwóch kluczowych 
dla europejskiej kultury wy-
darzeń: przekazania w darze 
gminie Raszków 50 obrazów 
do muzeum oraz prezentacji 
albumu poetyckiego, który 
utrwala artystyczne war-
tości będące istotą rozwoju 
Wspólnoty Europejskiej (…) 
Połączenie poezji i malar-
stwa, które szanują tradycję 
a zarazem wyznaczają nowe 
trendy rozwoju europej-
skiej kultury, tworzy trwałe 
podstawy do umacniania 
jakości życia obywatelskie-
go. Pozytywnie oddziałuje 
na różne obszary naszego 
życia. Jest to szczególnie 
istotne w naszych trudnych 
czasach, gdy pojęcie pokoju 
i człowieczeństwa zostaje 
naruszone. Państwa projekt 
daje nadzieję i stwarza real-
ną perspektywę na jego od-
zyskanie”.

Tekst i zdj.: Hieronim Dymalski

Obrazy i poezja 
w Pałacu Niemojowskich 

Lato jest tą porą roku, kie-
dy zdecydowanie chętniej 
zaczynamy wędrować. Nie-
kiedy są to jednodniowe wy-
cieczki, ale w Wielkopolsce 
mamy tyle fascynujących 
zabytków, że jaki krótki wy-
jazd z rodzinnej miejsco-
wości pozwala na realizację 
bardzo wielu wycieczek. Dziś 
zapraszam Państwa na spa-
cer po parku pomiędzy Pa-
łacem, a Panteonem. Wcale 
nie musimy jechać do Rymu, 
żeby zobaczyć budynek zwa-
ny właśnie Panteonem, ale 
o tym za chwilę.

Otóż na Wysoczyźnie 
Kaliskiej w Powiecie Ple-
szewskim leży Dobrzyca. 
Miasto nazwą związane z jej 
pierwszym właścicielem Mi-
kołajem Dobrzyckim. Pierw-
szą wzmiankę o Dobrzycy 
znajdujemy w dokumentach 
z roku 1327. stała już wtedy 
tutaj siedziba rodu. Oczywi-
ście na przestrzeni wieków 
budowla ulegała wielu zmia-
nom. Także zmieniali się 
właściciele, a raczej rodzi-
ny i tak pałac był w rękach 
Gorzeńskich, Turnów, a na 
koniec, przed wybucham II 

Wojny Światowej, Czarnec-
kich.

Dzisiejszy wygląd pała-
cu i elementów parku wraz 
z Panteonem zawdzięczamy 
Augustynowi Gorzeńskiemu, 
który pod koniec wieku XVIII 
przebudował rezydencję.  
Zatrudnił w tym celu archi-
tekta Stanisława Zawadz-
kiego, który zrealizował je-
dyną w swoim rodzaju wizję. 
Cofnięty, a właściwie objęty 
ramionami dwóch skrzydeł 
pałacu czterokolumnowy 
portyk wejściowy sprawia, 

że budowla nie ma sobie rów-
nych w naszym kraju.  Intry-
guje i zastanawia. Zachęca 
do wejścia. A tam mieści się 
od roku 2005 Muzeum Zie-
miaństwa. Ekspozycja bo-
gata nie tylko w meble, ale 
i przedmioty codziennego 
użytku, jak zastawa stoło-
wa wraz z ceramiką, szkłem 
i sztućcami. A wszystko w po-
mieszczeniach ozdobionych 
malowidłami Antoniego 
Smuglewicza. 

W ogóle cały wystrój po-
mieszczeń jest niezwykle 

bogaty. Malowidła na ścia-
nach, ozdobne fryzy, plafo-
ny na sufitach. Wszystko to 
sprawia, że z jednej strony 
mamy poczucie wysmako-
wania i elegancji, z drugiej 
zaś swego rodzaju przy-
tulności. Być może także 
i z tego powodu, że nie ma tu 
ponad miarę dużych prze-
strzeni, wielkich sal. W za-
sadzie nie ma jakiegoś choć-
by jednego pomieszczenia, 
które w sposób zasadniczy 
dominowałoby nad pozosta-
łymi. Stąd panuje to swego 

rodzaju wręcz...domowa at-
mosfera.

Przejdźmy teraz do parku. 
Mimo, że dość rozległy to 
sprytnie podzielony zacie-
nionymi alejkami i to na tyle 
ciekawie, że dopiero wędru-
jąc nimi, przechodząc przez 
kolejne mostki, odkrywamy 
ukryte pawilony, a jest ich 
kilka. Od widocznej po wyj-
ściu z rezydencji Glorietty 
zbudowanej nad stawem, 
przez Oranżerię położoną 
na końcu parku, aż po wspo-
mniany już na początku 

Panteon, wzorowany, jakże 
by inaczej na tym rzymskim 
z Piazza della Rotonda. Tu 
odbywają się nie tyko czaso-
we wystawy, ale także kon-
certy. Stąd życie kulturalne 
ma swoje wyznaczone w ca-
łej posiadłości stałe miejsce. 
Z kolei wielką atrakcją dla 
dzieci są dwie duże woliery 
dla ptaków.

Zatem pałac w Dobrzycy 
wraz z parkiem, to mim zda-
niem, świetny pomysł na jed-
nodniową wycieczkę.  

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

pomiędzy pałacem, a panteonem
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Dziękczynienie za zebrane 
plony. Nadszedł czas, w któ-
rym jak Ojczyzna nasza dłu-
ga i szeroka rozpoczyna się 
tradycyjne dziękczynienie 
składane Panu Bogu przez 
polskich rolników za tego-
roczne plony.

28 sierpnia w Urbanowie 
odbyły się Dożynki Gminne. 
Święto plonów tradycyjnie 
zapoczątkowane zostało po-
lową Mszą św. Dziękczynną 
za plony przy udziale pro-
boszczów z parafii z terenu 
Gminy Opalenica. Koncele-
browanej Mszy św. przewod-
niczył proboszcz parafii pw. 

Św. Katarzyny w Dakowach 
Mokrych ks. Robert Różań-
ski. Po nabożeństwie Prezes 
Gminnego Związku Rol-
ników, Kółek i Organizacji 
Rolniczych Bernard Walda 
powitał uczestników święta 
plonów i dokonał otwarcia 
uroczystości.

Zespół „Wiaruchna” 
z Urbanowa pod kierow-
nictwem Lidii Wachońskiej 
przygotował i zaprezento-
wał część obrzędową do-
żynek. Starostowie, którymi 
byli Hanna Piskorska z Urba-
nowa i Jan Szchulz z Trosz-
czyna wręczyli tradycyjny 

bochen chleba gospodarzowi 
dożynek Burmistrzowi Opa-
lenicy Tomaszowi Szulcowi, 
a wieniec żniwny Prezesowi 
Gminnego Związku Bernar-
dowi Waldzie.

Była oczywiście prezen-
tacja pięknych wieńców 
przygotowanych przez po-
szczególne miejscowości na-
szej Gminy. Rolnicze święto 
uświetniła również swoim 
koncertem Opalenicka Or-
kiestra Dęta, a dożynki tra-
dycyjnie zakończyła zabawa 
ludowa, którą prowadził ze-
spół Quando.

Maria Galas

gminne dożynki w Urbanowie 


